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روزنامه صبح ایران

»بسمه تعالی«
و  دشمنان  كه  حساس  مقطعی  در 
بدخواهان این مرز و بوم، با گستاخی و 
بی پروایی هر چه تمام، ثبات، امنیت و 
آرامش كشور و اعتماد و علقه مردم به 
نظام اسلامی را نشانه رفته اند، برگزاری 
باشکوه برنامه های هفته دولت و بیان 

خدمات و دستاوردهای دولت در در عرصه های گوناگون ، علاوه بر دمیدن روح امید و 
نشاط در فضای عمومی كشور، جلوه های زیبایی از همگامی و اتحاد ناگسستنی بین 
مردم و مسؤلان را به نمایش گذاشت و نشان داد كه این ملت با اتکا به تجربه 40 سال 
ایستادگی و مقاومت عزتمندانه در برابر فشارها، تحریم ها و تهدیدات ابرقدرت ها، 
هیچگاه مأیوس و ناامید نخواهد شد و علیرغم همه مشکلات و كاستی ها، همچنان به 
انقلاب اسلامی و آرمان های بلند آن پایبند بوده و این بار نیز با سربلندی از این مقطع 

سخت و دشوار عبور خواهد كرد.
در استان قم نیز برنامه ریزی و اجرای ده ها عنوان برنامه مردم محور در راستای 
تبیین و شفاف سازی كارنامه یکساله دولت دوازدهم از سوی دستگاه های اجرایی 
استان به ویژه افتتاح و كلنگ زنی 181 پروژه در بخش های مختلف عمرانی، زیربنایی، 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی با اعتبار 471 میلیارد تومان و حضور پرشور و صمیمی 
دولتمردان در بین مردم از جمله اقداماتی بود كه توانست زمینه را برای امیدواری 

بیشتر به آینده و تقویت اعتماد دو سویه بین مردم و دولت مهیا نماید.
اینجانب با تبریك فرخنده اعیاد قربان و غدیر و گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان 
رجایی و باهنر، لازم می دانم از همراهی و مشاركت گسترده آحاد مردم شریف استان 
و مدیران و كاركنان دوایر دولتی و نیز اصحاب پرتلاش رسانه در كمك به برگزاری هر 
چه باشکوه و پرشور برنامه های هفته دولت سال 97 تشکر و قدردانی نموده، امیدوارم 
در سایه تداوم این همراهی های دلسوزانه و در پرتو شفافیت، پاسخگویی و كارآمدی 
مجموعه های دست اندركار خدمت به مردم به عنوان شعار محوری هفته دولت امسال، 

شاهد چشم اندازی روشن و پرامید برای آینده كشور و استان قم باشیم.

پیام تشكر استاندار قم از برگزاری 
باشكوه برنامه های هفته دولت 

سید مهدی صادقی - استاندار و رئیس ستاد بزرگداشت هفته دولت استان قم

پیام تشكر استاندار قم

تابش: ساختار فرسوده باید اصلاح شود

استیضاح وزرا دوای همه دردها نیست

 پاسخ مطهری به ویدئوی گلپایگان: 

صدا و سیما نیاز به نصیحت دارد

ایران در رده ششم آسیا ایستاد 

سخنگوی وزارت كشور تاكید كرد

موسسات عمومی غیر دولتی 
تابع قانون منع به كارگیری بازنشستگان 

محمد جواد ظریف:

سیاستمان  بازی 
با افكار عمومی نیست 

سخنگوى وزارت كشور تاكید كرد:  موسسات عمومی 
بازنشستگان  كارگیری  به  منع  قانون  تابع  دولتی  غیر 
این پرسش  به  پاسخ  هستند. سیدسلمان سامانی در 
كه شهرداران بازنشسته مشمول مصوبه اخیر مجلس 
خواهند شد یا قانون شهرداری   ها گفت: باید توجه داشت 
كه آنچه اخیراً در مجلس مصوب شده اصلاح تبصره یک 
قانونی است كه در سال 9۵ به تصویب رسیده و در همان 

زمان دستگاه   هایی كه مشمول این قانون می    شوند، كاملا 
مشخص شده است.وی ادامه داد: مطابق این قانون تمامی 
دستگاه    هایی كه در ماده ۵ قانون مدیریت خدمات كشوری 
تصریح شده   اند و به طور كلی دستگاه   هایی كه از بودجه 
عمومی كل كشور استفاده می   كنند، مشمول این ممنوعیت 
هستند.سخنگوی وزارت كشور با اشاره به اینکه ماده ۵ 

قانون مدیریت خدمات كشوری...

وزیـر امـور خارجه كشـورمان با اشـاره به واكنـش های معکوس جهلانـی به قلدری هـای آمریکا، گفـت: اگر ما 
بتوانیـم هوشـمندانه بـازی كنیم می توانیـم از ایـن مرحله با سـلامتی و حتی با قدرت بیشـتر عبور كنیـم. دكتر 
محمد جواد ظریف به سـوالاتی در مورد برخی مسـائل سیاسـت خارجی پاسـخ داد. این مصاحبه را كه موضوعاتی 
ازكنوانسـیون خـزر تا رابطه با عربسـتان و موضوع اسـتفاده از توییتر را در بـر می گیرد در صفجه 7 مـی خوانید....
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مدیر حوزه های علمیه كشور با بیان اینکه راه نقد بر حوزه مسدود نیست، گفت: حوزه ما هرگز 
مسیر سکولاریسم و دوری از ارزش های بلند اجتماعی و سیاسی اسلام را طی نمی كند.آیت الله 
علیرضا اعرافی در آیین آغاز سال تحصیلی حوزه های علمیه كه در سالن همایش های مدرسه 
عالی دارالشفای قم برگزار شد، ضمن تبریک عید سعید غدیر و ولادت امام كاظم)ع(، اظهار 
داشت: همه ما در آغاز سال تحصیلی با مولا و آقایمان حضرت ولی عصر)عج( كه صاحب ما و 
حوزه های علمیه است، میثاق بسته و دست بیعت می دهیم كه برای تعالی و پیشرفت حوزه های 
علمیه تلاش كنیم؛ همچنین با مراجع عظام و رهبر عظیم الشأن انقلاب اسلامی و شهیدان 
سرافراز بیعت كرده تا پایبند به ارزش های اسلامی وحوزه های علمیه باشیم.وی ابراز داشت: 

حوزه دارای اصالت، ذات تاریخی و خدمات بزرگ در طول تاریخ است...

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: با همکاری شهرداری، شورای 
اسلامی شهر و نهادهای متولی فرهنگ ایثار و شهادت، در هرمنطقه ای از شهر قم به نام 
شهدای شاخص، خانه موزه شهید ایجاد می شود و به عنوان قرارگاه فعالیت های فرهنگی 
در اختیار شهروندان قرار می گیرد.مجید رفیعی با اشاره به برپایی خانه موزه شهید، بیان 
كرد: امروز برای انجام هر كار فرهنگی باید از ابزارهای نوین بهره مند شد و به همین منظور 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری تلاش می كند، با ایجاد خانه موزه های شهدا، فرهنگ 
ایثار و شهادت را در فضایی دلنشین و مورد علاقه نسل جوان، به جامعه منتقل كند.مدیرعامل 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم افزود: ایجاد جذابیت در فعالیت های فرهنگی یکی از 

مهمترین عوامل موفقیت آن است و در همین رابطه سازمان تلاش می كند...

آیت الله اعرافی در آیین آغاز سال تحصیلی حوزه های علمیه :

حوزه علمیه هرگز مسیر 
سکولاریسم را طی نمی کند

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم:

خانه موزه شهید در مناطق 
مختلف شهر قم ایجاد می شود

رئیس مجلس شورای اسلامی  با بیان  اینکه جمهوری اسلامی 
ایران حرف بلندپروازانه نمی زنگفت :ایران نشان داد كه مسیر عقلایی 
را طی می كند و قصد دارد فشار اقتصادی بر مردم وارد نشود ضمن 
اینکه دانش هسته ای را در دست داشته باشیم. دكترعلی لاریجانی 
اظهارداشت : جمهوری اسلامی ایران حرف بلندپروازانه نمی زند كه 
قابل فهم نباشد بلکه یک مسیر پیشرفت را در فناوری هسته ای در 

پیش گرفت و بارها هم گفته شد...

علی شکوری راد با بیان اینکه در سراب براندازان آبی پیدا 
نمی شود، گفت:  در اعتراضات دی ماه، دو پیام وجود داشت و دو 
برداشت به دست آمد؛ یکی اینکه جامعه بسیار ناراضی، خشگین 
و معترض است و این اعتراضات فراگیر و جدی هستند. زیرا توده 
مردم با اعتراضات دی ماه همدلی می كردند. دیگر اینکه علی رغم 
وجود همدلی، لزوماً به حركت های اعتراضی كه با خشونت همراه 

بود، نپیوستند...

رئیس مجلس شورای اسلامی  :

ایران در حوزه هسته ای 
حرف بلندپروازانه نمی زند 

شکوری راد:

در سراب براندازان 
آبی پیدا نمی شود 
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روحانی به دنبال وحدت 
و انسجام ملی است

محمد هاشمی: 

6

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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قضاوت  درباره دولت زود است 
دولت روحانی یک سال گذشته را با سختی و تلخی 
گذراند و امید است که در سه سال آینده این شرایط 
تغییر کند. در یک سال گذشته دشواری ها، مشکلات و 
بدبیاری های بسیاری را دولت از سر گذرانده است و سال 
پر دردسری برای دولت بود. دولت روحانی در یک سال 

گذشته و شروع دور دوم ریاست جمهوری با مشکلات بسیار و غیر قابل پیش بینی روبه 
رو بوده است. مشکلاتی که هر کدام دولت را با بحران جدی روبه رو کرد. زلزله کرمانشاه 
که خرابی های بسیاری به بار آورد، خروج ترامپ از برجام و ناکام گذاشتن مذاکرات پیچیده 
ایران، سقوط هواپیما در یاسوج، ناآرامی های شهر کازرون و ناآرامی های دی ماه از جمله 
این بحران ها بودند. وجود این بحران ها سبب شد که دستاوردهای مثبت دولت دیده 
نشود.باید به شرایط کشور با دیدی منطقی نگریست و این نگرش را داشت که قرار نیست 
تمامی مطالبات و مشکلات و اقدامات بنیادین در طی یک سال حل و فصل شود و 
می توان تا سه سال آینده منتظر بود و آنگاه در مورد علملکرد دولت به نتیجه رسید. بحران 
بسیار شدیدی که در سیاست خارجی ما اتفاق افتاده گذراست. بحران های اجتماعی  که 
برخی از آن به خاطر تحریم هاست و برخی به خاطر فشارهای داخل کشور، این ها هم 
مدتی ادامه خواهد داشت و بعد از مدتی فروکش می کند و نمی تواند خیلی دیرپا باشد.در 
گذشته هم وقتی این چنین رخدادهایی داشتیم چند ماه بیشتر طول نکشیده است. بعد 
از این دوران ما می توانیم با پرستیژ بالاتری در عرصه سیاست خارجی وارد شویم؛ یعنی 
اگر ما بتوانیم این مقطع را پشت سر بگذاریم و نشان بدهیم با فشار، تهدید و روش های 
ترامپی از صحنه خارج نمی شویم احترام ویژه ای را در صحنه  بین المللی کسب خواهیم 
کرد و نشان می دهیم دولتی منطقی هستیم، با رفتار مدنی، مستقل و برای امضای خود 
ارزش قائل هستیم و حاضریم در شرایط محترمانه با تمام کشورها به داد و ستد بپردازیم. 
چنین فضایی می تواند وضع کشور را کاملًا عوض کند و بنابراین  می توان این خوش بینی 

را داشت که اگر این دوره سخت را پشت سر بگذاریم، فضای بهتری ایجاد خواهد شد.
یکی از اقدامات بسیار مثبت دولت روحانی در یک سال اخیر نوع برخورد وزارت کشور 
با ناآرامی ها و اعتراضات اخیر و دی ماه بوده است که به خوبی و با آرامش کنترل شد. 
هر وقت ما عصیان های اجتماعی داشتیم معمولاً با کشته و زخمی شدن ها همراه بوده 
و به خشونت ها دامن زده شده است اما در چند ماه اخیر ما این را تجربه می کنیم که 
می  شود خشونت هایی را که به هر شکل بروز می کند طوری تدبیر کرد که منجر به تداوم 
و افزایش خشونت نشود.بی شک ناآرامی و اعتراض در جامعه ما وجود خواهد داشت، مهم 
عملکرد دولت در کنترل و مدیریت فضا است که وزارت کشور به خوبی اقدام کرد. به این 
بلوغ رسیده ایم که ناآرامی را بدون خشونت کنترل کنیم. در زمان محمود احمدی نژاد و 
اعتراضات در مورد انتخابات صحبت های احمدی نژاد نفتی بر آتش بود و می توان تفاوت 
رویکردی حسن روحانی را با محمود احمدی نژاد به وضوح دید.از سویی داعش در گوشه 
و کنار کشور به دنبال ناآرامی بوده و هست و دستگاه های امنیتی در این مورد به خوبی 
عمل کردند. در سیاست خارجه درخششی که در دوره اول روحانی داشتیم را اکنون 
شاهد نیستیم و این برداشت می شود که وزارت خارجه سست عمل می کند و خبری 
از تحرک دیپلماسی ایران در منطقه و جهان نمی شنویم. مدیریت نفت در دوره قبل به 
خوبی انجام شد و اکنون وزارت نفت نیز با توجه به تحریم ها در معرض آزمون بزرگی 
قرار دارد. افتتاح پالایشگاه ستاره خلیج فارس گام بزرگی بود که وزارت نفت برداشت که 
می تواند کشور را در به نیازی از فرآورده های نفتی برساند. واقعیت را نمی توان از چشم 
دور داشت؛ به هر حال نمره دولت روحانی فعلا در این یک سال کمتر از میانگین چهار 
ساله  دولت اول ایشان است اما برای قضاوت نهایی زود است و باید دید در سه سال آینده 

چه اتفاقاتی خواهد افتاد.
* فعال سیاسی و استاد دانشگاه

طرحی برای بازآفرینی شهری 
وجود ندارد 

6111 هکتار مساحت بافت فرسوده استان تهران 
است که در 400 محله شناسایی شده و 3268 هکتار 
آن در مناطق 22 گانه شهر تهران بوده و جمعیتی نزدیک 

به دو میلیون و دویست هزار نفر یعنی حدود 17 درصد جمعیت تهران ساکن در این 
مناطق هستند که با انواع آسیب های اجتماعی، امنیتی، بهداشتی و زیستی سروکار دارند 
و متأسفانه موضوع فاجعه بار آنجایی است که 7111 کلاس مدرسه نیازمند تخریب و 
بازسازی فقط در شهر تهران وجود دارد و تهران را به لحاظ فرسودگی مدارس برخلاف 
انتظار در میان سایر استان ها در اولویت قرار می دهد.در تهران 400 محله دارای بافت 
فرسوده شناخته شده است که تا سال 1400 بر اساس برنامه ریزی ها فقط 63 محله 
قرار است احیاء، بازسازی، مقاوم سازی و یا نوسازی شود و این یعنی فقط سالی 3 درصد.

دلیل موجه این کندی کار را به پای کمبود بودجه می نویسند حال آنکه در تبصره 
18 قانون بودجه 97 قرار بود 1000 میلیارد اعتبار تخصیص یابد که این تخصیص منوط 
به ارائه برنامه عملیاتی است و امروز گله می شود که بودجه داده نشده، مگر نه آنکه در 
بودجه ریزی عملیاتی قرار شد برنامه اجرایی ارائه شود تا بودجه تخصیص یابد و الان شش 
ماه از سال رفته و باز هم می گویند بودجه نیست که بهتر است بگویید طرحی نیست 
و پیش از این معلوم نیست به نام طرح بازآفرینی شهری بودجه های لحاظ شده کجا 
می رفت که امسال با بودجه ریزی عملیاتی این چالش را که ما طرح مطالعاتی و برنامه 
اجرایی مناسبی نداریم رو می شود و راهکار اجرایی برای بافت فرسوده را در تخصیص 
وام و تسهیلات با سود 9 درصد خلاصه کرده ایم.واقع بین باشیم، در محله ای که از اساس 
فرسوده است رغبتی برای ساکنین جهت دریافت وام و نوسازی منزل مسکونی ایجاد 
نمی شود. نوسازی خانه یک گام در کنار ده ها گامی است که برای بازآفرینی شهری لازم 
است.ارزیابی وضعیت، هیچ چشم انداز درخشانی از بازآفرینی شهری که جزو سه اولویت 
مطروحه توسط مقام معظم رهبری برای سه قوه بود را نشان نمی دهد. بافت فرسوده 
شهری یک بحران جدی برای شهر تهران است و باید علاج واقعه قبل از وقوع را کرد. 
در بودجه 97 تلاش کردیم و ردیف های بودجه ای لحاظ شد اما برنامه ای جامع تا این 
لحظه ارائه نشده که تخصیص منابع و اجرایی شدن همین پیشرفت 3 درصدی هم 
داشته باشیم.ما نیازمند اهتمام بیشتر دستگاه های متولی این موضوع هستیم و با توجه 
به وضعیت اسفباری که بافت فرسوده شهر تهران داراست و خطری که جان میلیون ها 
انسان ساکن در این محلات را تهدید می کند، در مجمع نمایندگان تهران آمادگی هرگونه 
حمایت از طرح های جامع و عملیاتی برای دفاع به منظور تخصیص منابع حداکثری در 
بودجه 98 را داریم اما یک دست صدا ندارد و باید در دستگاه ذیربط و سازمان های مربوط 

به بازآفرینی شهری هم این همت شکل بگیرد.
*نماینده تهران در مجلس دهم

سخنگوی وزارت كشور تاكید كرد

موسسات عمومی غیر دولتی 
تابع قانون منع به كارگیری بازنشستگان 

سخنگوى وزارت کشور تاکید کرد:  موسسات عمومی غیر دولتی تابع قانون منع به 
کارگیری بازنشستگان هستند. 

سیدسلمان سامانی در پاسخ به این پرسش که شهرداران بازنشسته مشمول مصوبه 
اخیر مجلس خواهند شد یا قانون شهرداری   ها گفت: باید توجه داشت که آنچه اخیراً در 
مجلس مصوب شده اصلاح تبصره یک قانونی است که در سال 9۵ به تصویب رسیده و 
در همان زمان دستگاه   هایی که مشمول این قانون می    شوند، کاملا مشخص شده است.

وی ادامه داد: مطابق این قانون تمامی دستگاه    هایی که در ماده ۵ قانون مدیریت خدمات 
کشوری تصریح شده   اند و به طور کلی دستگاه   هایی که از بودجه عمومی کل کشور 
استفاده می   کنند، مشمول این ممنوعیت هستند.سخنگوی وزارت کشور با اشاره به اینکه 
ماده ۵ قانون مدیریت خدمات کشوری، شامل موسسات عمومی غیردولتی نیز می   شود، 
اظهار داشت: دستگاه   های مشمول این قانون در سال 9۵ مشخص شده و در مصوبه اخیر 
مجلس دستگاه های مشمول تغییری نکرده     اند و تنها افرادی که استثنا شده بودند، محدود 

شده است. بنابراین اصل قانون، قانونی است که از سال 9۵ اجرایی شده است.

مجتبی ذوالنور: 

بطحایی در آموزش و پرورش خوب عمل كرد 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی مخالفت خود را با استیضاح وزیر آموزش 
و پرورش اعلام کرد و گفت: محمد بطحایی در این وزارتخانه نسبتا خوب عمل کرد و اگر 

کاستی هایی هم وجود دارد به دلیل رسوبات گذشته است. 
مجتبی ذوالنور عضو شورای مرکزی فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس روز شنبه 
در واکنش به تقاضای استیضاح وزیر آموزش و پرورش اظهارداشت: این تقاضا را امضا 
نکردم و اگر استیضاح در مجلس برگزار شود رای منفی می دهم. وی ادامه داد: من 
دلایل متعددی دارم که بطحایی در وزارت آموزش و پرورش نسبتا خوب کار کرده 
است و اگر کاستی هایی هم وجود دارد از رسوب گذشته است، بعضی کارها هم در 
حیطه اختیارات وی نیست بلکه مواردی از بالاتر تحمیل می شود. نماینده مردم قم در 
مجلس تصریح کرد: بطحایی هر کجا آثاری از سند 2030 یا مشابه آن در وزارت آموزش 
و پرورش وجود داشته با آن مقابله کرده است بنابراین او را مقصر وضعیت امروز آموزش 

و پرورش نمی دانم.

رئیس مجلس شورای اسلامی  :

ایران در حوزه هسته ای 
حرف بلندپروازانه نمی زند 

رئیس مجلس شورای اسلامی  با بیان  اینکه جمهوری اسلامی ایران حرف بلندپروازانه 
نمی زنگفت :ایران نشان داد که مسیر عقلایی را طی می کند و قصد دارد فشار اقتصادی 

بر مردم وارد نشود ضمن اینکه دانش هسته ای را در دست داشته باشیم 
دکترعلی لاریجانی اظهارداشت : جمهوری اسلامی ایران حرف بلندپروازانه نمی زند 
که قابل فهم نباشد بلکه یک مسیر پیشرفت را در فناوری هسته ای در پیش گرفت 
و بارها هم گفته شد که به سمت سلاح هسته ای نمی رویم؛ رهبر معظم انقلاب نیز 
در این مورد تأکید کردند که استفاده از سلاح هسته ای مشروع نیست و به سمت آن 
نمی رویم و در این مورد فتوا صادر کردند که حتماً اجرا می شود ضمن اینکه بارها نیز 

به آژانس این مجوز داده شد که از بخش های مختلف بازدید کنند.
رئیس مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: اگر کشورها تابع آژانس باشند، آزادی 
عمل دارند اما آمریکایی ها در شرایط کنونی خواهان توافق سیاسی فراتر از آژانس 
شدند. این در حالی است که در ایران در سال های پیش پذیرفت با گروه 1+۵ مذاکره 
کند، مذاکره سختی بود و خیلی تلاش شد در دولت تا به نتیجه برسد کما اینکه دولت 
آقای روحانی و آقای ظریف زحمات زیادی در این رابطه کشیدند تا به توافق دست 
یافتند اما هر توافقی ابعاد مختلفی دارد و آن طور نیست که همه مذاکرات به نتیجه 

برسد و هریک از طرفین یک خواستگاهی دارد.
دکتر لاریجانی خاطرنشان کرد: ایران نشان داد که مسیر عقلایی را طی می کند و 
قصد دارد فشار اقتصادی بر مردم وارد نشود ضمن اینکه دانش هسته ای را در دست 
داشته باشیم اما بعد از این که آمریکا از برجام خارج شد رهبران اروپا تماس گرفتند و 
گفتند شما از توافق خارج نشوید در حالی که ما حق داشتیم از این توافق خارج شویم. 
آنها از ما خواستند همکاری کنیم و گفتند ما به گونه ای تامین می کنیم که شما در 
این توافق خسارتی نبینید. در واقع ایران پس از تماس سه تن از رهبران اروپا این را 
پذیرفت که دورانی را با اروپا طی کند که ببیند که آنها توان و تعلق خاطر برای این کار 
را دارند یا خیر. این یک مسیر عقلایی بود؛ جمهوری اسلامی زمان را هم در نظر گرفت.

مذاکرات هسته ای مسیر عقلایی بود. وی افزود: این مسیر عقلایی بود که ایران 
برای آن زمان هم در نظر گرفت ضمن اینکه اصل این توافق در داخل کشور مخالف و 
موافقانی به همراه داشت اما در کل استدلال ایران این بود که در بحث صیانت از توان 
هسته ای فشار کمتری بر مردم وارد شود. اینکه اروپایی ها بتوانند در میدان عمل به 

نتیجه برسانند تردید است در عین حال که دورنمای خوبی هم وجود دارد.
دکتر لاریجانی تاکید کرد: توانمندی در ایران زیاد است اگر فعلیت پیدا کند می 
توانیم از شرایط فعلی عبور کنیم ضمن اینکه شما هم باید در بخش پزشکی زمینه 
رشد را فراهم کنید.رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به تاکید وزیر بهداشت 
بر تولید 9۵ درصد داروی مورد نیاز کشور در داخل افزود: اگر همین رویکرد را در 
تجهیزات پزشکی به نتیجه برسانیم و در این زمینه به شرکت های دانش بنیان اعتماد 
کنیم قطعا رشد خواهند کرد بنابراین در این زمینه امکان گشایش فراهم است و 
بستگی به رویکرد ما دارد کما اینکه در زمان جنگ هم اینگونه بود که ابتدا مشکلاتی 
داشتیم تا جایی که سرزمین هایمان را دشمن گرفته بود، از سوی دیگر به دلیل 
استفاده از ساز و کار کلاسیک موفق نبودیم و بعد از ابتکارات جدید و پیوستن مردم به 
جنگ کار جنس دیگری پیدا کرد و شاهد فتوحاتی بودیم کما اینکه خرمشهر آزاد شد.

 رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: داشتن درآمد پایدار برای بخش سلامت گام 
دیگری بود که برداشتیم کما اینکه سهمی از مالیات بر ارزش افزوده بدان اختصاص 
داده شد ضمن اینکه باید در این خصوص تدابیری اندیشیده شود تا نگرانی این بخش 
کاهش یافته و آرامش روحی مردم فراهم شود از سوی دیگر بخشی از منابع انرژی برای 

تامین منابع این بخش تخصیص داده شده بود که رضایت به همراه نداشت.
وی تاکید کرد: استفاده از تولیدات داخلی یکی دیگر از مواردی است که همچون 
گذشته باید به آن توجه شود چرا که این امکان وجود دارد که شرکت های بزرگ 
خارجی با ما همکاری نکنند و بعد از توافق با اروپا نیز تنها شرکت های کوچک در 
این زمینه با ایران همکاری کنند بنابراین باید شرکت های مهندسی داخل برای رفع 
مشکلات این بخش وارد عمل شوند چرا که تمرین خوبی است که تاب آوری خوبی 

در حوزه فناوری افزایش یابد تا سال آینده روی پای خود بایستند.

كاظمی عضو فراكسیون امید:

 استیضاح و سوال كمکی به مردم نمی كند
یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با بیان این که در این شرایط سوال 
و استیضاح کمکی به مردم نمی کند، گفت که مجلس شورای اسلامی در جلسه سوال 

از رییس جمهوری پیام وحدت و همدلی به جامعه منتقل نکرد.
محمد کاظمی اظهار کرد: پیام رییس جمهور در مجلس پیام همدلی و وحدت 
بود که اساسی ترین نیاز در مقطع فعلی کشور است، ولی من معتقدم که پیام مجلس 
شورای اسلامی این نبود، چرا که آنچه در کشور به وجود آمده اختصاصا محصول 
عملکرد دولت نیست.وی اظهار کرد: روند مسائل اقتصادی و توسعه کشور قبل از 
خروج ترامپ از برجام یک روند عادی را داشت و رو به جلو بود، اما بعد از آن طبیعی 
است که فشار اقتصادی شدیدی از خارج به نهادهای اقتصادی وارد شد و ارز و تولید 

و کارخانجاتی که مواد اولیه شان را از خارج وارد می کردند تحت الشعاع قرار گرفتند.
این عضو حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: من معتقدم ما راه دعا 
را گم کرده ایم به جای این که همه با هم مشکلی که ناخواسته به وجود آمده را حل 
کنیم دولت را مقصر می دانیم، البته بعضی سیاست ها قطعا اشتباه بوده و باید اصلاح 
شود ولی الان باید به فکر حل مشکلات اساسی باشیم و برای شرایط فعلی برنامه ریزی 
کنیم.کاظمی با اشاره به وجود ابهاماتی در آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی 
درباره ی ارجاع سوال از رییس جمهور به قوه قضاییه گفت: طبق آیین نامه در صورتی 
که موضوع سوال از رییس جمهور عدم اجرای قانون و استنکاف یا نقض از قانون باشد 
به قوه قضاییه ارجاع می شود، در حالی که مشخص نیست مرجع تشخیص چیست. 
برهمین اساس قوه قضاییه الان مسئولیتی در این زمینه ندارد. این نقض آیین نامه 

است و نیاز به تفسیر دارد.

عضو هیات رئیسه مجلس: 

استیضاح وزیران به مصلحت نیست 
عضو هیات رییسه مجلس و فراکسیون امید گفت: هیچ استیضاحی را تا الان امضا 

نکردم چرا که این کار را در شرایط کنونی به صلاح نمی دانم. 
علیرضا رحیمی روز شنبه در پاسخ به سوالی درباره تقاضای استیضاح وزیر آموزش 
و پرورش اظهارداشت: استیضاح باید منجر به بهبود شرایط شود و اگر قرار است 
که هیچ اتفاقی نیفتد این ابزار نظارتی بی خاصیت می شود؛ انتظار افکار عمومی و 
مخصوصا نمایندگان این است که در هیات دولت تغییراتی اتفاق بیفتد که منجر به 
بهبود وضعیت معیشتی و اقتصادی شود.این عضو هیات رییسه مجلس یادآور شد: 
استیضاح ها خاستگاه واحد ندارد و چون خاستگاه واحد ندارد نمایندگان با انگیزه های 
مختلف ورود پیدا می کنند بنابراین مدیریت استیضاح یک مدیریت واحد نخواهد بود. 
رحیمی تاکید کرد: به نفع دولت است که سریعتر نسبت به نگرانی هایی که 
نمایندگان و مردم دارند واکنش مثبت نشان دهد و دست به تغییرات مثبتی بزند.

وی با بیان این که نگاه ما به استیضاح و تغییرات در کابینه نگاه سیاسی اصلاح طلبی 
و اصولگرایی نیست گفت: این هنر رییس جمهور است که از شرایط به وجود آمده 
استفاده بهینه را انجام دهد و مدیریت بهتری را به خرج دهد که جامعه هم این برداشت 
را نداشته باشد که وزیران اصلاح طلب کنار گذاشته می شوند. این عضو هیات رییسه 
مجلس افزود: آنچه برای مردم مهم است موضوعات معیشتی و اقتصادی است .بنابراین 
وزیران اقتصادی در اولویت قرار گرفتند وگرنه در حوزه های فرهنگی و آموزشی هم 

مشکلات قابل توجهی است . 

 پاسخ مطهری به ویدئوی گلپایگان: 

صدا و سیما نیاز به نصیحت دارد 
 علی مطهری در صفحه شخصی خود در اینستاگرام نوشت: »در سخنرانی 
گلپایگان به مناسبت عید غدیر حدود ۵0 دقیقه درباره حدیث غدیر و مسئله امامت 
صحبت کردم و بعد حدود یک ربع درباره مسائل روز و پاسخ به سوالات. آن شخصی 
که در ویدیوی منتشر شده در فضای مجازی بعد از آنکه من تریبون را ترک کردم 
با تندی می گوید چرا درباره غدیر صحبت کردی و باید درباره گرانی پراید صحبت 
می کردی، می توانست قبل از آنکه صحبت من تمام شود سوال خود را شفاهاً یا کتباً 
مطرح کند اما چون هدف او و همکارانش تهیه آن ویدئو بود، بعد از آنکه من پایین 
آمدم نمایش خود را اجرا کرد و البته پاسخ درخور را دریافت نمود. هر کس ویدیو را 
کامل ببیند به سخافت انتقاد او که چرا در عید غدیر درباره غدیر صحبت کردی اذعان 
می کند ولی همه می دانیم که ویدیو را همراه با شیطنت هایی منتشر می کنند، از جمله 
صحبت از روحانیِ همراه من به میان آوردند، در حالی که من روحانیِ همراه نداشتم 
و وی یکی از حضار بود که به اقتضای مبارزه با ظلم و نفاق عکس العمل نشان داد.صدا 
و سیما هم در بخش خبر 20 و 30 مانند همیشه ویدیو را تقطیع شده و هدفدار و 
ناجوانمردانه پخش کرد و انتقاد آن شخص را صرفاً مسئله گرانی پراید اعلام کرد نه این 
سوال عجیب که چرا در عید غدیر درباره غدیر صحبت کردی؟ و بعد نصیحت کرد، 
در حالی که خود صدا و سیما نیاز به نصیحت دارد.البته انتشار این ویدئو توسط آقای 

رسایی همه ابهامات را برطرف می کند.«

یک فعال سیاسی گفت: حسن روحانی 
به دنبال وحدت و انسجام ملی است و به 
همین علت هم از ایجاد تشنج در روز سوال 

نمایندگان در مجلس جلوگیری کرد.
محمد هاشمی با اشاره به جلسه سوال 
از رئیس جمهور که در مجلس شورای 
اسلامی برگزار شد ، اظهار کرد: جلسه 
سوال از رئیس جمهور را با دو نگاه می 
شود تحلیل کرد. یک نگاه، نگاه سیاسی 
است. عده ای از وقتی مطرح شد مجلس 
می خواهد از رئیس جمهور سوال کند، 
برداشت هایی می کردند که درست نبود. 
آن ها هم مجلسی ها و هم رئیس جمهور 
را تشویق می کردند که بیش از آنچه که به 
مشکلات و اقدامات و گزارش ها بپردازند، 
را  ایرادات  و  عیب  کنند،  سعی  بیش تر 
برای تخریب ها بیان کنند؛ چیزی شبیه 
مناظرات انتخاباتی که متاسفانه آسیب های 
ادامه  داشت.وی  کشور  برای  باری  زیان 
داد: روحانی با آنچه که در مجلس اتفاق 
افتاد، خیلی با متانت برخورد کرد و اشاه 
کرد که دشمن در کمین است. در ضمن 
پاسخ به پرسش ها، اشاره کرد که ریشه این 

مشکلات مربوط به دولت دوازدهم نیست؛ 
آمارهایی می دادند که معلوم می کرد ریشه 
نژاد مربوط  مشکلات به دوران احمدی 
است.این فعال سیاسی گفت: راه کار را هم 
مطرح کردند؛ ایشان گفتند مشکلات کشور 
مربوط به یکی از سه قوه نمی شود و به کل 
نظام و قوا باز می گردد و مهم وحدت است 
که بر اساس آن همدلی و همکاری ایجاد 
می شود. روحانی گفت مثل چهل سال 
گذشته که همیشه مشکلاتی داشتیم، با 

حضور مردم و مسئولین باز هم می توانیم 
بر مشکلات فائق آییم؛ چرا که دشمن خیز 
برداشته تا به کشور آسیب بزند. استراتژی 
آمریکایی ها را هم که بررسی کنید متوجه 
این موضوع می شوید که دشمن در کمین 
است.وی خاطرنشان کرد: امام )ره( همیشه 
می فرمودند همه باید با هم باشیم، هیچ 
وقت نگفتند همه با من باشید. آقای روحانی 
هم تقریبا در گفتارشان در مجلس، از این 
تعبیر استفاده کردند. دومین فرمایش امام 

)ره( هم در اختلافات سیاسی این بود که 
می گفتند همه شما در یک کشتی هستید؛ 
تصور نکنید اگر این کشتی سوراخ شد، 
یک گروه غرق می شود، بلکه همه غرق 
می شوند. آقای رئیس جمهور هم همین 
توپ  نخواستند  و  می گفتند  را  موضوع 
را در زمین قوای دیگر بیاندازند.هاشمی 
گفت: در مجلس آن طور که باید و شاید 
به این صحبت ها پاسخ داده نشد؛ برخی 
در مجلس توهین کردند و تعابیر زشتی 
درباره مسئولین کشور از جمله اعضای 
کابینه مطرح کردند. یعنی جریان تند روی 
مجلس نشان دادند که آن طور که آن ها 
می خواستند روحانی فضا را سیاسی کند و 
به تشنج و درگیری بکشاند، نشده است.وی 
در پایان گفت: بخش دوم تحلیل مسائل 
حضور رئیس جمهور در مجلس به حوزه 
اقتصادی باز می گردد. این موضوع موضوع 
تخصصی است. ریشه گرانی ها، کاهش 
سال های  از  بیکاری  و  ملی  پول  ارزش 
حضور احمدی نژاد شروع شده است و به 
این دولت که حدود یک سال از عمرش 

می گذرد مرتبط نیست.

عضو حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: در برهه کنونی باید در جهت تقویت دولت 
گام برداریم. وقتی با انسجام ملی بحران را پشت سر گذاشتیم و در شرایط عادی قرار 
گرفتیم می توانیم رقابت های سیاسی در قالب پذیرفته شده و هنجارهای پذیرفته شده 

اخلاقی بین جریان ها ادامه دهیم. 
غلامرضا انصاری عضو پیشین شورای شهر تهران سوال را حق نمایندگان دانست و 
گفت: نمایندگان می توانند از وزرا در زمان و شرایط مختلف سوال کنند اما همین شرایط 
و زمان پرسش هم مهم است. در شرایط عادی اگر سوالی پرسیده نشود و مسائل به 
وضوح مورد بررسی قرار نگیرد جای تامل است ولی در شرایط حساسی که قرار گرفتیم 
که آمریکا تمام هم و غم خود را در تضعیف جمهوری اسلامی و شکست نظام و کشور ما 
قرار داده است. موقعیت مناسبی نیست. در شرایط کنونی برای بیان یک سری از مسائل 

قطعاً محدودیت وجود دارد مورد استفاده داخلی و خارجی قرار گیرد. 
انصاری درباره نوع سوالات نمایندگان از توافق هسته ای و برجام گفت: به طور قطع 
شرایطی که دولت در برجام ایجاد کرد شرایط بسیار حساس و استراتژیک و برگ زرینی 
در کارنامه دستگاه دیپلماسی بود. ما توانستیم با منطق، استدلال و قدرت  دیپلماسی 
خود، حقوق حقه مردم را در شرایطی که ذیل فصل هفتم منشور سازمان ملل قرار گرفته 
بودیم، به دست بیاوریم و از این شرایط خارج شویم و کشور را در مسیری قرار دهیم که 

تعامل بین المللی در عرصه اقتصادی و سیاسی برقرار شود. 
عضو پیشین شورای شهر تهران افزود: بخشی از معضلاتی که امروز شاهد بودیم 
رئیس جمهوری به صورت سربسته آن ها را مطرح کرد، مسوول اقدامات رادیکال و تندی 
است که امروز بخشی از سوال کنندگان مدعی آن هستند. بعد از برجام اقداماتی امنیتی 
مانند بالارفتن از دیوار سفارتخانه ها مشکلات سیاست خارجی را تشدید کرد. کشورهای 
اروپایی و صنعتی که قرار بود با تفاهم و همکاری اقداماتی در ایران را شروع کنند با علامت 
سوال بزرگی روبرو شدند.انصاری درباره اشاره رئیس جمهوری به حوادث دی ماه و نقش 
آن در تضعیف دولت گفت: تنش هایی که در داخل کشور به وجود آمد به ویژه حوادث 
دی ماه که به منظور برخورد با دولت از مشهد شروع ولی از تظاهرات محدود خارج شد و 
سراسر کشور را در بر گرفت، برای دشمنان ما که در هر شرایطی به دنبال تضعیف نظام 

هستند بهترین فرصت و امتیاز بود. 
این فعال سیاسی تاکید کرد: در چنین شرایطی همه جریان های سیاسی و قوای 
کشور باید همبستگی داشته باشیم تا از مشکلاتی که امروز همه کشورهای مخالف نظام 
در پشت آن قرار گرفته اند و چشم به اقدامات ما دوخته اند، عبور کنیم. در شرایط کنونی 
باید از این اقدامات تفرقه افرین پرهیز کنیم و در قالب تفاهم آمیز از بحران ها با اقتدار، 

شجاعت و جسارت عبور کنیم.

محمد هاشمی: 

روحانی به دنبال وحدت و انسجام ملی است

عضو پیشین شورای شهر تهران:

رقابت های سیاسی را در دوران آرامش ادامه دهیم 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبــار

وزیر امور خارجه گفت: آمریکاییها در برجام نه تنها 
خودشان قانون شکنی می کنند بلکه از دنیا هم می 
خواهند قانون شکنی کند . اگر امروز دنیا در مقابل آمریکا 
ایستادگی نکند هزینه های گسترده تری از برجام خواهد 

پرداخت. 
محمد جواد ظریف روز شنبه در حاشیه مراسم امضاء 
تفاهم نامه بین وزارتخانه های امور خارجه و بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی درباره گفت و گوهای سیاسی 
بین معاونین وزیر خارجه ایران و انگلیس گفت:ما با 
کشورهای مختلف گفت وگوهای دوره ای داریم.با انگلیس 
هم گفت وگوهای دوره ای در سطح معاونین وزیر خارجه 
برگزار می شود. امروز هم این گفت وگوها توسط آقای 

عراقچی و معاون وزیر خارجه انگلیس برگزار شد.
وی اضافه کرد: چند ماه پیش آقای دکترعراقچی در 
انگلیس حضور داشتند، هیچ اتفاق خاصی نیفتاده، وظیفه 
وزارت خارجه انجام این گفت وگوها است که امروز هم 

این گفت وگوها انجام می شود. وزیر امور خارجه ادامه 
داد: در همه جلسات راجع به مسائل منطقه ای، روابط 
دو جانبه، مسائل بین المللی بحث و تبادل نظر می شود.

ظریف درخصوص موضوعات این گفت و گوها یادآور 
از  یک  بعنوان  انگلیس  دولت  ما  که  موضوعاتی  شد: 
کشورهای باقی مانده در برجام یعنی 1+4 داریم، اجرای 
برجام است که یکی از مهمترین موضوعات برجام هم 
دسترسی به منابع بانکی و بحث فروش نفت است.این 

بحث حتما در جلسه امروز مطرح می شود.
وی خاطرنشان کرد: قبلا وزیران خارجه تعهد خود را 
در این زمینه طی بیانیه ای که با سه وزیر)آلمان انگلیس 
و فرانسه( و خانم موگرینی داشتیم و هم در کمیسیون 
مشترک اعلام کردند.روش های اجرایی متعددی را هم 
پیشنهاد کردند، آنچه که مهم است این است که این 

روش ها عملیاتی شود.
وزیر امور خارجه تصریح کرد: قبلا هم گفتیم که زمان 

آن شده که اروپایی ها علاوه بر اعلام تعهد سیاسی، اقدام 
هم کنند.این اقدامات ممکن است هزینه هم داشته باشد، 
بهرحال اگر کشورهای مختلف می خواهند از منافع برجام 
بهره مند شوند و اگر معتقدند که برجام یک دستاورد 
بین المللی است، حتما برای حفظ این دستاوردهای باید 

آمادگی داشته باشند، 
رئیس دستگاه دیپلماسی افزود: همانطور که جمهوری 
اسلامی عملا این کار را انجام می دهد، آنها هم انجام 

بدهند و هزینه لازم را پرداخت کنند.
وی ادامه داد: ضرورت دارد اروپایی ها و سایر اعضای 
برجام اقدامات لازم را انجام دهند. آنچه که مهم است این 
است که آمریکا از دنیا می خواهد قانون شکنی کند، نه 
تنها خودشان قانون شکنی می کند بلکه به دنیا فشار می 
آورد که قانون شکنی کند و حتما دنیا نیاز دارد در مقابل 
این حرکت ایستادگی کند در غیر این صورت هزینه های 

بسیار گسترده تری از برجام باید پرداخت کند.

شورای  مجلس  امید  فراکسیون  رییس  نایب 
اسلامی با بیان اینکه تحولات اقتصادی صرفا ریشه 
اقتصادی ندارد، گفت: ما معتقدیم اگر ساختار اصلاح 
نشود نفر بعدی خیلی هم نمی تواند کاری از پیش 

ببرد.
محمدرضا تابش ، اظهار کرد: ما از آقای روحانی 
خواهش کرده بودیم در مجلس حضور یابند، اما 
امر  دست اندرکاران  برنامه ریزی  عدم  و  مشغله ها 
طی  همچنین  نشود.  انجام  کار  این  شد  موجب 
مرقومه ای از ایشان تقاضا کردیم در تیم اقتصادی 
تجدیدنظر کنند، اما تجلی این تغییر فقط در تعویض 
رییس کل بانک مرکزی بود که دوره ماموریت پنج 

ساله اش به طول انجامیده بود.
وی افزود: البته من گاهی حق به جانب رییس 
جمهوری می گیرم به این دلیل که همه تحولاتی که 
ما در عرصه اقتصادی با آن مواجه هستیم صرفا ریشه 
اقتصادی ندارد و بیشتر متاثر از تحریم های آمریکا و 
تصمیماتی است که در عرصه سیاسی رقم می خورد. 
البته بخشی از آن مربوط به سوء مدیریت هایی است 

که انتظار داشتیم رییس جمهوری آنها را رفع کند.
نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی 
و  سوء تدبیری ها  مسئولیت  طبیعتا  داد:  ادامه 
ناکارآمدی ها در وهله اول متوجه رییس جمهوری 
است. انتظار می رود ایشان شرایط را رصد کند و اگر 
خلاء و ضعفی است آن را برطرف کند. اگر هم باید 

جابه جایی شود این کار را انجام دهد.
تابش با بیان این که رییس جمهوری از نظر قدرت 
اجرایی مبسوط الید نیست، اضافه کرد: به هرحال 

اینها عوامل مهمی است که از طرف نمایندگان هم 
مورد پذیرش قرار گرفته و این که فراکسیون امید با 
استیضاح وزیر اقتصاد موافقت نکرد نشات گرفته از 
همین تحلیل است که آقای کرباسیان مهره ای است 

که در این چرخه خیلی نمی تواند تاثیرگذار باشد.
نایب رییس فراکسیون امید مجلس تاکید کرد: ما 
معتقدیم اگر ساختار اصلاح نشود نفر بعدی خیلی هم 
نمی تواند کاری از پیش ببرد. ما باید ریشه تحولات 
بازار ارز و سکه را قدری منبعث از مسائل سیاسی 
بدانیم و نسبت به حل آنها اهتمام کنیم. همچنین باید 
دست به اصلاح ساختارها بزنیم تا رییس جمهوری هم 
در حوزه ای که مسئولیت دارند اختیار داشته باشد و 

پاسخگو باشد و وزیر اقتصاد هم همچنین.
وی با اشاره به موافقت مجلس با استیضاح وزیر 
اقتصاد، گفت: آنچه در مجلس متجلی شد نشات  
گرفته از جوی بود که در کشور حاکم است به هرحال 
مردم کم تحمل شده اند، با مشکلات عدیده معیشتی 
مواجه هستند و قدرت خریدشان کم شده است. ما 
باید برای حل مشکلات برنامه عملی داشته باشیم و 
البته در درازمدت هم نسبت به اصلاح ساختار اقدام 
کنیم، چرا که با این ساختار فرسوده هر کس رییس 

جمهور یا وزیر اقتصاد باشد راه به جایی نخواهد برد.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تصریح 
کرد: مجلس متاثر از تحولات جامعه می خواست این 
پیام را بدهد که همگام با مردم از وضعیت اقتصادی 
راضی نیست، گرچه استیضاح وزیر دوای همه دردها 
نیست اما شاید از نظر ابراز هم دردی با مردم مسکن 

باشد.

میرزایی عضو فراكسیون امید مجلس:

بسیاری از انتقادها 
از دولت كلی گویی است

نماینده ایلام در مجلس شورای اسلامی برخی انتقادها از 
دولت را کلی گویی خواند و گفت: مدیریت جهادی و اتکا به 
ظرفیت های داخلی که برخی به بهانه فقدان آنها از دولت انتقاد 
می کنند کلی گویی است و باید مشخص شود به طور مثال 

چطور و از کدام ظرفیت داخلی استفاده کنیم.
جلال میرزایی در نشست خبری اظهار کرد: راهبردی خارج 
از کشور شامل آمریکا و هم پیمانانش برای القای ناکارآمدی نظام 
و افزایش نارضایتی ها شکل گرفته و در حال ایجاد جنگ روانی 
برای فشار بر مردم است و در کنار این راهبرد، یک راهبرد در 
داخل کشور نیز برای ناکارآمدی دولت شکل گرفته که متاسفانه 
این وضعیت موجب شده  تا تحریم های هنوز اعمال نشده بر جامعه 
تاثیر بگذارد.میرزایی با اشاره به اینکه راهکار اصلی برای برون رفت 
از مشکلات حمایت هوشمندانه از دولت است، تصریح کرد: ورود 
مجلس به استیضاح وزرا نیز باید مدیریت شود چراکه تغییر وزرا 
باید منجر به حل مشکلات شود و اگر تغییر وزرا مشکلات را حل 
نکرد، چه پاسخی به مردم داریم و دولت نیز باید برای تغییر وضع 
موجود تغییراتی را در کابینه و رویکردهای خود داشته باشد.وی 
با تاکید بر اینکه دولت و شخص رئیس جمهور باید به نصیحت 
کارشناسان توجه کنند و بعضی از رویکردهای دولت در بخش 
های اقتصادی و سیاست خارجی نیز باید تغییر کند، ادامه داد: 
اگر تغییر کابینه به گونه ای باشد که گزینه های جایگزین توانمند 
باشند در بالا رفتن کارآیی دولت موثر است.این عضو فراکسیون 
امید مجلس شورای اسلامی ادامه داد: رویکرد دولت در سیاست 
خارجی باید مثل دوره اول دولت دکتر روحانی شود، ما باید بتوانیم 
مشکلات خود را با دیپلماسی حل کنیم چراکه دیپلماسی برای از 

بین بردن بی اعتمادی و تعامل با دیگر کشورها است.

محمد جواد ظریف:

آمریکا از دنیا می خواهد قانون شکنی كند 

تابش: ساختار فرسوده باید اصلاح شود

استیضاح وزرا دوای همه دردها نیست

بخواهیم  اگر  گفت:  اصلاحات  دولت  تعاون  وزیر 
مجددا با مردم تجدید میثاق کنیم و اقبال آنها را به 
جریان اصلاحات بازگردانیم، باید دست به اصلاحات 

ساختاری بزنیم و گفتمان خود را تغییر دهیم.
و عضو  اصلاحات  تعاون دولت  وزیر  علی صوفی 
درباره  اصلاح طلبان،  سیاستگذاری  عالی  شورای 
صحبت های اخیر تاجیک تئوریسین اصلاح طلب مبنی 
بر وجود شبه اصلاح طلبان منفعت طلب در این جریان 
که ضربات سنگینی را به اصلاحات وارد می کنند، اظهار 
کرد: طبعا نمی توان تضمین کرد که در یک جریان 
دست،  یک  اعضاء  همه  گسترده  و  فراگیر  سیاسی 
مخلص، خالص و برجسته باشند و طبیعتا نسبت هریک 

از اصلاح طلبان با این جریان درجه ای دارد.
وی افزود: چه بسا کسانی به خاطر منافع شخصی به 
جریان اصلاحات وصل هستند و طبعا وجود اشخاصی 
که منافع شخصی را به خرد جمعی ترجیح می دهند، 
می تواند باعث بروز خساراتی برای اردوگاه اصلاح طلبان 

باشد.
وزیر تعاون در دولت اصلاحات تصریح کرد: در یک 
جریان سیاسی تأثیرگذار و فراگیر قطعا افرادی با مقاصد 
دیگر نفوذ می کنند، به همین دلیل به نظر می رسد 
که اصلاح طلبان این روزها بیش از هر مسئله ای به 

پوست اندازی نیاز دارند.
صوفی بیان کرد: همواره یک خلأ به نام تعریف واقعی 
اصلاح طلبی احساس می شود و مسئله مهمتر این است 
که به راستی چه کسی می تواند اصلاح طلبی را تعریف 

کند.
وی ادامه داد: رئیس دولت اصلاحات یکبار در بنیاد 
باران دست به تعریف ماهیت اصلاح طلبان زد و حتی 
کتابچه ای نیز در این باره منتشر شد. اما کار دقیق تری 
که بخواهد به تشریح جزئیات اصلاحات و اصلاح طلبی 
بپردازد صورت نگرفته، لذا مسئله ای که دکتر تاجیک به 

آن اشاره کرده اند بسیار صحیح است.
این  به  اصلاحات  در  پوست اندازی  گفت:  صوفی 
معناست که باید در رویکرد و ساز و کار این جریان 
تجدیدنظری اساسی صورت بگیرد، اصلاح طلبان در 
سال 92 با تدبیری جمعی باعث پیروزی روحانی شدند 
و دولت یازدهم بیش از آنکه انتظار می رفت موفق بود، 
تا جایی که برخی از مواضع اتخاذ شده از سوی روحانی 

حتی از آقای خاتمی هم بعید بود.
عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان تصریح 
کرد: مردم با همان سبقه ای که از روحانی در دولت 
یازدهم در ذهن داشتند، بار دیگر به حمایت اردوگاه 
اصلاحات از روحانی اعتماد کردند، اما اکنون مشاهده 

می شود که آقای روحانی چرخشی 180 درجه ای به 
سمت جریان راست داشته است.

وی افزود: اگر بخواهیم مجددا با مردم تجدید میثاق 
کنیم و اقبال آنها را به جریان اصلاحات بازگردانیم، باید 
دست به اصلاحات ساختاری بزنیم و گفتمان خود را 
تغییر دهیم، همچنین لازم است تا تعریف اصلاح طلبی 

و مصادیق آن را در دستور کار قرار دهیم.
حجاریان  پیش  چندی  کرد:  خاطرنشان  صوفی 
متذکر شده بود که باید در جریان اصلاحات هسته ای 
سخت به وجود بیاید تا ماهیت حقیقی اصلاح طلبان 
مشخص شود که کسی نتواند خود را عضوی از این 

جریان بنامد.
عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان ادامه 
داد: به نظر می رسد که ادامه روندی که اصلاح طلبان 
تاکنون طی کرده اند سبب خواهد شد تا اعتماد مردم 

را از دست بدهند.
وی درباره فاصله گرفتن اصلاح طلبان از روحانی، 
گفت: اصلاح طلبان تلاش کردند که به هر قیمتی با 
روحانی بمانند، اما او بود که از جریان اصلاحات فاصله 
گرفت؛ کما اینکه چینش کابینه ریاست جمهوری و 
تیمی که رئیس جمهور با آنها کار می کند، بیانگر فاصله 

گرفتن او از اصلاح طلبان است.

صوفی عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان:

برخی به خاطر منافع شخصی به جریان اصلاحات وصل هستند

احمد شیرزاد

سیده فاطمه ذوالقدر *
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وزیـر امـور خارجـه كشـورمان بـا اشـاره به 
واكنش هـای معکـوس جهلانی به قلـدری های 
آمریکا، گفـت: اگر مـا بتوانیم هوشـمندانه بازی 
كنیـم مـی توانیـم از این مرحلـه با سـلامتی و 

حتـی با قـدرت بیشـتر عبـور كنیم.
 دكتـر محمد جـواد ظریـف در گفـت و گوی 
تفصیلـی بـا پایـگاه اطـلاع رسـانی دولـت بـه 
سـوالاتی در مورد برخی مسائل سیاست خارجی 
پاسـخ داد. ایـن مصاحبـه را كـه موضوعاتـی 
ازكنوانسـیون خـزر تـا رابطـه بـا عربسـتان و 
موضـوع اسـتفاده از توییتر را در بر مـی گیرد در 

ادامـه مـی خوانید:

*آقـای دكتـر ظریف ضمن عرض سـلامو ادب 
و تشـکر از اینکه با پایـگاه اطلاع رسـانی دولت 
گفتگو مـی كنید، بحث را با موضوع كنوانسـیون 
رژیـم حقوقـی دریـای خـزر شـروع مـی كنیم. 
سـوال مـن از زاویه متفاوتی اسـت و اینکه چرا با 
وجود توضیحات دقیق و مبسـوطی كه جنابعالی 
و برخـی دیگر از كارشناسـان و سـایر مقامات در 
این خصـوص ارایه كردند همچنان، این سـوالات 
ادامـه دارد و انتقاداتـی مطرح می شـود ؟ آیا این 
را طبیعـی مـی دانید یـا فکر می كنید بـا انگیزه 

های خاصـی صورت مـی گیرد؟
اولا وجـود دیـدگاه هـای مختلـف در ایـران یـک امر 
طبیعـی و خیلـی هـم امر مبارک اسـت. اینکـه صاحب 
نظـران هـم بـه ایـن راحتـی هـا راضـی نشـوند این هم 
خوب اسـت، اما آنچه لازم اسـت اینکـه اطلاعات با دقت 
ارایـه و بررسـی شـود. اولا کنوانسـیون را بایـد بـا دقـت 
بخواننـد، مـن فکر مـی کنم اکثـر دوسـتانی که خیلی 
بـا دیـده انتقـادی افراطـی نگاه مـی کنند، کنوانسـیون 
را نخوانـده انـد. بعضـی هـا هـم توقعـات عجیبـی دارند 
برخـی انتقادهـا که هیـچ مبنایی نـدارد و دسـتاوردها را 
نادیـده مـی گیـرد. در واقـع حتـی بعضـی از طرفـداران 
رژیـم گذشـته خیلـی سـر و صـدای تبلیغاتـی کردنـد. 
بـا اینکـه در رژیـم گذشـته یک سـابقه و رویـه ای البته 
بـه ناحـق ایجاد شـده بـود که اجـازه نمـی دادنـد ایران 
از آن محیـط حـالا بـه قـول خودشـان 11 درصـدی یـا 
خط موهوم آسـتارا - حسینقولی خارج بشـود، امروز می 
گوینـد ۵0 درصـد خزر مال مـا بوده اسـت. این اتفاقاتی 
اسـت کـه هیـچ وقت نیفتاده اسـت. 70 سـال اسـت در 
باکو نفت اسـتخراج می شـده و در دوران رژیم گذشـته 
یـک قطـره اش را هـم بـه ایـران ندادنـد. ایـن در دولت 
جمهوری اسـلامی بوده که ما توانسـتیم آن خط موهوم 
را بشـکنیم و ایـن کنوانسـیون آن خط موهـوم را کاملا 
مـی شـکند. این مـا بودیـم که توانسـتیم بسـیار خارج 
از خـط موهـوم حتـی خـارج از محـدوده 20 درصدی با 
کشـورهای همسـایه توافق هـای بهره برداری مشـترک 
داشـته باشـیم. در این کنوانسـیون امکانـات خوبی برای 
ما در نظر گرفته شـده اسـت که در آینده برای ترسـیم 
خـط مبـدا از آن اسـتفاده کنیـم. ایـن واقعیت هـا دیده 
نمـی شـود و یک شـرایط فرضـی را در نظـر می گیرند 
کـه کاملا غیر واقعی اسـت ولی می توانـد افکار عمومی 

را تهیـج کند.
مـا از کسـانی کـه بـه دنبال تضعیـف کشـور و نظام 
هسـتند توقعی نداریم، ضمن اینکـه من تاکید می کنم 
حـق منتقدیـن و حق کسـانی که متخصص هسـتند و 
یـا مـردم عـادی برای نـگاه انتقادی به همه سیاسـت ها 

بـه خصـوص سیاسـت خارجـی را نـه تنها به رسـمیت 
می شناسـیم بلکـه آن را یک امر مبارکـی در جمهوری 
اسـلامی مـی دانیم کـه در دولـت دوازدهـم و یازدهم با 
کمال آزادی این حق مورد اسـتفاده قرار گرفته اسـت، اما 
در اعمـال این حـق باید مراعات لازم هـم در نظر گرفته 
شـود و خـدای نکرده غـزت و غـرور مردم مورد خدشـه 
قـرار نگیرد. معمولا سیاسـت خارجی آنقدر کـه در ایران 
موضوع بحث در کوچه و بازار هسـت در سـایر کشـورها 
اینطور نیسـت. این هم یک نقطه قوت اسـت و هم یک 
نقطه ضعف. نقطه قوت اسـت به خاطر اینکه مردم ما را 
به این راحتی نمی توانند تحت نفوذ و سـلطه در بیاورند 
به خاطر اینکه بسـیار در حوزه سیاست خارجی هوشیار 
هسـتند. امـا به هر حال سیاسـت خارجی یـک موضوع 
امنیـت ملـی اسـت و موضوعات امنیـت ملـی در واقع از 
یک سـطح بندی اطلاعاتی برخوردار هسـتند. همانطور 
کـه نقشـه هـای یـک عملیـات نظامـی هیـچ وقـت در 
تلویزیون پخش نمی شـود و شـما فقط نتیجه عملیات 
را مـی بینید یا نقشـه هـای یک عملیـات اطلاعاتی هم 
پخش نمی شـود، نقشـه های عملیات سیاست خارجی 
هـم پخـش نمی شـود ولـی خوب مـردم خیلـی راحت 
تـر مـی توانند نظامی و اطلاعاتی را بپذیرنـد اما در حوزه 
سیاسـت خارجـی دیرتـر می پذیرنـد. این یـک واقعیت 
اسـت کـه کار کارگزاران سیاسـت خارجـی را یک مقدار 
دشـوارتر می کنـد و باید با این چالش هم روبرو بشـوند.

* موضـوع بحـث را از رژیـم حقوقـی دریـای 
خـرز بسـط بدهیـم بـه روابـط ایـران بـا دیگر 
همسـایگانش. آنطور كه شـنیده می شـود رفتار 
عربسـتان سـعودی امسـال بـا حجـاج ایرانـی 
مناسـب تر از سـال های گذشـته بوده اسـت آیا 
مـی توانیم این را پیـش درآمدی بـر این بگیریم 
كه سـعودی هـا در حال كسـب آمادگـی لازم را 

بـرای تعامـل بهتر بـا ایران هسـتند ؟
مـا سیاسـت مان داشـتن رابطه خوب با همسـایگان 
اسـت و ایـن در حـوزه دریـای خـزر مشـهود اسـت. مـا 
الان بهتریـن روابـط را با کشـورهای سـاحل دریای خزر 
داریـم و مـی خواهیم این روابط گسـترش هم پیدا کند 
و ایـن اهمیـت ویـژه دارد. مـا دنبـال دعوا با همسـایگان 
خودمان نیسـیتم. ما با همه آنها دنبال روابط همسایگی 
هسـتیم. آنچـه مـا در وزارت خارجـه تعریـف کردیم به 
عنوان سیاسـت همسـایگی یا سیاست منطقه قوی یک 
سیاسـت مناسـب اسـت. ما دنبال سـلطه بر همسایگان 
مـان نیسـتیم، البتـه سـلطه کسـی را هـم نپذیرفتیم و 

پذیرفت. نخواهیم 
مـا دنبـال ایـن هسـتیم بـا همسـایگان مـان روابط 
خوبـی داشـته باشـیم و منطقه قـوی تری ایجـاد کنیم. 
منطقـه ای کـه تبدیل به زمینـه حضور بـرای نیروهای 
بیگانـه نشـود. همـان کاری کـه در خـزر کردیـم. یکـی 
از مهـم تریـن موضوعـات توافـق مـا در خـزر این اسـت 
کـه کشـورها از قلمروشـان علیـه همدیگر بـرای حضور 
خارجـی ها اسـتفاده نکننـد. ایـن در جاهـای دیگر هم 
مهـم اسـت. باعث تاسـف برای مـا که همسـایگان ما به 
خارجـی ها پنـاه بردند. تا حدی به خارجـی ها پناه برده 
انـد کـه آنها می گوینـد مثلا بعضی از دولـت های عربی 
خلیـج فـارس بـدون مـا دوام نمـی آورنـد. آقـای ترامپ 
رسـما گفته بعضی کشـورهای عربی بدون ما سـه هفته 

هـم دوام نمـی آورند.
ایـن حـرف خوبـی نیسـت حتـی بـرای مـا هـم که 

همسـایه آنهـا هسـتیم بـد اسـت که ایـن حـرف را می 
شـنویم در مـورد یـک همسـایه مـان. متاسـفانه دولت 
کنونـی عربسـتان سـعودی دنبال حل مشـکل نبـوده و 
حتـی در برخـی موارد می شـود مشـاهده کـرد که آنها 
دنبال تنش آفرینی هسـتند. اینکه در حج امسـال رفتار 
بهتـر بـوده حتما مـا از این اسـتقبال می کنیـم و حتما 
اگـر دولـت سـعودی آمادگی این را داشـته باشـد که به 
صورت معقول وارد یک مذاکره سیاسـی شـود جمهوری 
اسـلامی ایران هیـچ گاه در را بر چنین مذاکره سیاسـی 
نبسـته اسـت. امـا ایـن واقعیت را هـم بایـد بپذیریم که 
دولـت سـعودی در روابطـش با ایـران حـج را از روابط دو 
جانبـه همـواره جدا کـرده اسـت. مخصوصا در دو سـال 
گذشـته و باید بدون خوش باوری به شـرایط نگاه کنیم. 
حتما اگر دولت سـعودی آمادگی این را داشـته باشد که 
با عقلانیت نسـبت بـه روابط خارجی رفتـار کند درهای 
جمهـوری اسـلامی بـه روی همسـایگانش همیشـه باز 
اسـت و آمـاده هسـتیم و امیدواریم کـه رفتار مثبتی که 
در حج داشـتند به سـایر حوزه های روابـط دوجانبه هم 

تسـری پیدا کند.

* در پاكسـتان هم شـاهد هسـتیم كه عمران 
خان با سـاز و كار و شـعارها و بعضا رفتار جدیدی 
كه به شـعار و باورهـای ایرانیان نزدیک تر اسـت 
به قدرت رسـیده اسـت، ارزیابی شـما از روی كار 
آمـدن عمـران خـان و تاثیر آن بـر روابـط ایران 
و پاكسـتان چیسـت و تاثیرش بر افغانسـتان را 

چگونه ارزیابـی می كنید؟
مـا بـه انتخاب مردم پاکسـتان هـر چه باشـد احترام 
گذاشـتیم و خواهیم گذاشـت. همینطور کـه به انتخاب 
همه همسـایگان مـان احترام گذاشـتیم. قصـد دخالت 
در امـور همسـایگان مـان را نداشـتیم و نداریم. موفقیت 
جناب آقای عمران خان در انتخابات را به ایشـان تبریک 
گفتیـم و خواهـان بهتریـن روابط با پاکسـتان هسـتیم. 
خوشـبختانه روابـط مـا در طول یکی دو سـال گذشـته 
بهبود کیفی داشـته اسـت. یعنی ما روابط مان در سطح 
فرماندهـان نظامی هم گسـترش پیدا کرده اسـت علاوه 
بر روابطی که در سـطح سـران سیاسـی و وزرای خارجه 
و سـایر وزرا بوده اسـت. امیدواریم در دوران آقای عمران 
خان در پاکسـتان این روابط گسـترش بیشتری هم پیدا 
کنـد از صحبت هایی که ایشـان بیـان کردند مخصوصا 

از صحبتـی کـه در مورد حضـرت امام )ره( بیـان کردند 
مـا حتما اسـتقبال می کنیم و امیدواریـم این واقع بینی 
و واقـع نگـری ایشـان زمینه بهتـری را بـرای روابط بهتر 
فراهـم کنـد. همواره بیـن دو کشـور روابط دوسـتانه ای 
برقرار بوده و امیدواریم در آینده شـاهد درخشـش بیشتر 
ایـن روابط باشـیم. سـفری به پاکسـتان خواهم داشـت 
بـه عنـوان اولیـن سـفر بعـد از انتخـاب دولـت جدید و 
امیدواریم در این سـفر بتوانیم زمینه برای گسـترش هر 

چه بیشـتر روابـط را فراهم کنیم.

* در سـوریه تحولات جدیدی در حال رخ دادن 
اسـت از جمله اینکه گفته می شـود اجلاس سـه 
جانبـه بعدی در تهـران خواهد بـود. اولا بفرماید 
این درسـت اسـت اجلاس آتی در تهـران خواهد 
بـود و تاثیـر ایـن اجـلاس را بر اهمیـت و قدرت 

منطقه ای ایران تشـریح بفرمایید؟
بله حتما اجلاسـی در اواسط شهریور در تهران برگزار 
می شـود و سـه کشـور هم اعلام آمادگی کرده اند برای 
حضـور در ایـران در سـطح سـران. سیاسـت منطقه ای 
مـا بـرای پایـان دادن به بحران سـوریه سیاسـت بسـیار 
موفقـی بـوده اسـت. تنهـا رونـدی کـه در طول 7 سـال 
گذشـته تواسـته اسـت بـه طور نسـبی و نـه طبیعتا به 
طور کامل موفق باشـد در سـوریه روند آستانه بوده است 
و الان سـازمان ملل متحد هم از روند آسـتانه برای گفت 
و گوهـای داخل سـوریه و گفت و گوهای قانون اساسـی 
بهـره مـی گیـرد. لذا مـا ایـن رونـد را ادامه مـی دهیم و 
ایـران زمانـی کـه میزبـان اجلاس سـران باشـد فرصت 
مناسـبی را برای روسـای جمهور سـه کشـور فراهم می 
کند که رایزنی های بیشـتری را داشـته باشند مخصوصا 
در مـورد رونـد سیاسـی در سـوریه. از نظـر مـا راه حـل 
نهایی در سـوریه از طریق گفت و گوی سیاسـی حاصل 

خواهد شـد.

* ایـن درسـت اسـت كـه روس ها بـه نیابت 
از ایـران در حـال مذاكـره بـا ترامـپ هسـتند. 
ایـن شـائبه از این اینجا درسـت شـد كـه آقای 
جـان بولتـون ادعا كـرد كـه روس ها دوبـاره به 
آمریکایـی هـا پیشـنهاد داده انـد كـه در قبال 
خـروج كامل ایران از سـوریه بخـش دوم تحریم 

هـا را اعمـال نکند؟

اولا کـه آمریکایی ها همواره ادعاهایی بیان می کنند 
که مبنایی ندارد. روسـیه از سوی ایران مذاکره نمی کند 
و نکـرده و ایـران اگر زمانی بخواهـد مذاکره کند خودش 
توانایی مذاکره دارد. معتقدیم که آمریکا سیاسـت هایش 
در منطقه سیاسـت های بسیار خطرناکی بوده و در واقع 
نحـوه رفتـار آمریکا در مـورد برجام هر گونـه اعتمادی را 
بـه دولـت کنونـی آمریـکا از بین برده اسـت و لـذا آنچه 
کـه دولت آمریـکا انجام می دهد بیـش از هر چیز ایجاد 
فضـای سیاسـی و جنـگ روانی اسـت. یعنی یک جنگ 
اقتصـادی را ایـن هـا دارنـد سـامان مـی دهند امـا برای 
همـان جنـگ اقتصادی هم جنگ روانی اسـت که عامل 
اساسـی اسـت هم در خارج از ایران و هم در داخل ایران. 
یعنـی در داخـل ایـران تلاش می کنند بـی اطیمنانی و 

بـی اعتمادی نسـبت به آینـده را دامن بزنند.
از هـر اقتصـاد دانـی سـوال کنیـد جـواب خواهد که 
مهـم تریـن عامـل تنش و تشـنج در بـازار بـه خصوص 
بازار ارز مسـئله عدم اطمینان نسـبت به آینده است. این 
بـا یک جنـگ روانی آمریکایی ها بیشـتر شـکل گرفته. 
در حـوزه خارجـی هـم همینطـور آنهـا در یـک جنـگ 
روانی بسـیار گسـترده ای مشـغول هسـتند. اتاق جنگ 
اقتصـادی آمریـکا علیـه ایـران را نگاه کنید بـه نظر می 
رسـد بیشـتر این اتاق را متخصین جنگ روانی پر کرده 
انـد و در ایـن حوزه مشـغول انـد. مخصوصـا در روابطی 
کـه با شـرکت هـای خارجی دارنـد از همین قلـدری ها 
و ترسـاندن فعـالان اقتصادی اسـتفاده مـی کنند که به 
نظـر من این هـم یک تاریخ مصرف محـدودی دارد. بعد 
از مدتـی دنیـا از ایـن جـور قلدری ها خسـته می شـود 
کمـا اینکـه الان می بینیم که صداهایی از اروپـا در آمده 
در مـورد اینکـه بایـد بـه یک شـکلی مانـع از ایـن بازی 

سیاسـی آمریکا شد.

* آمریـکا سـال هاسـت كـه جنـگ روانـی 
گسـترده ای را علیـه ایـران راه انداخته اسـت و 
امـروز مـی بینیـم كه دنیا تحت تسـلط شـبکه 
هـای اجتماعـی خصوصـا توییتر و فیـس بوک 
اسـت. مـا در ایـن دو شـبکه دائما مـورد هجمه 
محـور غربـی، عبـری، عربـی هسـتیم. در عین 
حـال آمریکایی ها مثـلا در زمـان وزارت خارجه 
خانم كلینتون نهضت دیپلماسـی دیجیتـال راه 
انداختند كه تمام دیپلمات هایشـان در سراسـر 
كشـور را به اجبـار آمـوزش دادند كـه چگونه از 
ایـن ابـزار برای تاثیر گذاشـتن بر افـکار عمومی 
كشـورهای دنیا از جمله كشـورهای نا همسـو با 
واشـنگتن اسـتفاده كنند. آیا شـما برنامه ای در 
وزارت خارجـه نداریـد بـرای اینکـه یک شـبیه 
سـازی بکنیـم و از ظرفیـت دیپلمات هـای مان 
اسـتفاده كنیـم. ماننـد خودتـان كـه در توییتر 
فعال هسـتنید، بـرای منافع جمهوری اسـلامی 

سـایر دیپلمـات ها هـم همیـن كار را بکنند؟
اتفاقـا مـا اخیـرا دسـتور العمـل دادیـم به سـفرا که 
همـه فعـال شـوند در فضای توییتر بـه عنوان یـک ابزار 
بـرای در واقـع تنویر افکار عمومی. البته سیاسـت ما این 
نیسـت که مانند آمریکایی ها با افـکار عمومی دنیا بازی 
کنیم، بلکه سیاسـت مان این اسـت که افکار عمومی در 
دنیـا از واقعیت ها مطلع باشـند. یکـی از ابزارهای خوب 
بـرای ایـن کار توییتـر اسـت. در کشـور هـم مـی بیینم 
که مسـولین عالـی رتبه از جملـه مقام معظـم رهبری، 
ریاسـت محترم جمهوری و.. اسـتفاده خوبی می کنند از 

ایـن ابـزار. بنـده هم در حـد بضاعت کم خودم اسـتفاده 
می کنم. از دوسـتان دیگر هم در دسـتگاه دیپلماسـی و 
نمایندگـی هـای ما در خارج از کشـور تقاضـا کردیم که 
فعالیـت های رسـانه ای شـان در حوزه فضـای مجازی و 

بویـژه در فضای توییتر را گسـترش بدهند.

* بـا همین اوصـاف و تعریفی كـه كردید فکر 
نمـی كنید اگـر فیلتر توییتر برداشـته می شـد 
در ایـران خود مـردم ایران می آمدنـد به كمک و 
بسـیاری از جاها از منافع ملی مـا در توییتر دفاع 

مـی كردند؟
بالاخـره ایـن تصمیمـی اسـت کـه بایـد مسـئولین 
ذیربـط بگیرنـد. من با توجه بـه نوع رفتاری کـه کاربران 
مختلـف در کشـورهای مختلف داشـتند احسـاس می 
کنـم که حضور گسـترده تر کاربران ایرانی می توانسـت 
برخـی حرکـت هایی کـه در توئیتـر علیه مـا انجام می 
شـود را بیشتر پاسـخ بدهد. الان بیشتر حضور در توییتر 
از ایرانـی ها کسـانی اسـت که بـا ما رابطه خوبـی ندارند 
و بیشـتر هـم از خـارج هدایـت مـی شـود مخصوصـا از 
سـعودی و آمریـکا یـک حرکت بسـیار گسـترده ای در 
ایـن زمینه هسـت. تعجـب می کنـم از این شـرکت ها 
کـه حسـاب های ایرانـی ها را بسـتند ولی این حسـاب 
هـای فیکـی کـه از این کشـورها کاملا مشـخص اسـت 
که هدایت شـده و شاید هم بیشترشـان به صورت ربات 
انجـام شـود و هـر بار مـی بینیم که یک حجم وسـعیی 
از حرف های خلاف آداب و شـئونات انسانیت در اینجاها 
مطـرح می شـود را آزاد گذاشـتند. به هر حال احسـاس 
مـن این اسـت کـه حضور گسـترده تـر کاربـران واقعی 
ایرانـی مـی توانـد یک پاد زهری باشـد بـرای این حضور 
هماهنـگ شـده و در واقـع خریداری شـده برخـی افراد 

واقعـی و عمومـا غیر واقعـی روی توییتر.

* ایـن درسـت اسـت كـه دولـت و دسـتگاه 
دیپلماسـی كشـور چشـم بـه انتخابـات كنگره 
آمریـکا دارد بـه ایـن امیـد كـه در انتخابـات 
كنگـره حزب جمهـوری خواه شکسـت بخورد و 

دموكـرات هـا سـر كار بیایند؟
ببینـد مـا همه تحـولات بیـن المللی را بررسـی می 
کنیـم ولـی دولـت چشـم دارد به مـردم ایـران و به چیز 
دیگـری چشـم ندارد آنچـه ما چشـم امید بـه آن داریم 
ایـن اسـت کـه مـردم ایـران با شـعور و فهم همیشـگی 
شـان، بـا درک و هوشـمندی همیشـگی شـان از ایـن 
مرحله این دوران خطیر با سـربلندی عبور کنند و یقین 

داریـم که همینطـور هم خواهد شـد.

* چـه چشـم انـدازی را تصویـر مـی كنید با 
ایـن وضعیت و شـرایط اقتصـادی كه داریـم. آیا 

وضعیـت بـه خوبی پیـش خواهـد رفت؟
همانطـور کـه در پاسـخ بـه سـوال قبلی هـم گفتم 
آمریکایـی هـا بـه نظـر مـی رسـد کـه اعمـال فشـار 
و قلـدری را از حـد گذرانـده انـد. اسـتفاده از ابزارهـای 
قـدرت کـه از حـد بگـذرد واکنـش معکـوس دارد. می 
بینیـم کـه الان در اروپـا ایـن واکنـش معکوس شـروع 
شـده اگر توقع داشـته باشـیم که این واکنش معکوس 
ظـرف یکی دو ماه پاسـخ بدهد اینطور نخواهـد بود. اما 
اگـر مـا بتوانیم هوشـمندانه بـازی کنیم مـی توانیم از 
ایـن مرحلـه با سـلامتی و حتـی با قدرت بیشـتر عبور 

. کنیم

در ماههای اخیر و پس از اعتراضات دی ماه 96، برنامه ای 
كه جریان های سیاسی برای حل مشکلات جامعه و كارآمدی 
بیشتر خود دارند، بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته و در 
این میان، سهم جریان اصلاح طلب از همه بیشتر است؛ 
چرا كه پس از اعتراض های دی ماه، گروهی به »دیگه تمومه 
ماجرا« دل بسته و »اصلاحات« در كشور را ناممکن دانستند.
در همین رابطه، خبرنگار جماران به سراغ »دبیركل حزب 
اتحاد ملت« رفته و نظر او را جویا شده است.متن كامل گفت 

و گوی دكتر علی شکوری راد با جماران در ادامه می آید:
 

* با توجه به تحركات اخیر اصلاح طلبان، موضوع »اصلاح 
اصلاحات« تا چه اندازه ضروری به نظر می رسد و اینکه اگر 
چنین اتفاقی بیفتد چه میزان از حجم انتقادات به این جریان 

در فضای حقیقی و مجازی كاسته می شود؟
مفهوم »اصلاحات« این است که ما نمی خواهیم نظام موجود 
را نفی کنیم، بلکه قصد داریم آن را اصلاح کنیم و علت اینکه 
نمی خواهیم ساختار موجود را نفی کنیم نیز، می تواند در میان افراد 
مختلف متفاوت باشد. زیرا ممکن است برخی از روی تعلّق خاطر 
به نظام فعلی، علاقه ای به این کار نداشته باشند و بعضی نیز از آن 
جهت که جایگزین آن را مبهم می بینند، معتقد باشند که جایگزین 

نظام موجود، می تواند نظام بدتری باشد.
    این گروه می گویند که ما با توجه به شناختی که از ساختارهای 
حاکمیت داریم، قصد اصلاح رفتارها و رویکردهایی را داریم که دلیل 
اصلی نابسامانی وضع موجود هستند. این نوع رویکرد از نظر کلی 
اصلاح طلبانه و از نظر روشی نیز قانون مدار و خشونت پرهیز است. 
   در سال76 که روند اصلاحات آغاز شد، آغازگران آن در زمره 
کسانی بودند که در انقلاب اسلامی نقش و سهم داشتند. آنها انقلاب 
را با آرمان های درست و ارزشمندی آغاز و به ثمر رسانده بودند، 
اما بعد از نزدیک 20 سال دیدند که بخشی از آرمان ها تحقق پیدا 
نکرده و بخشی از آنها نیز که تحقق پیدا کرده، در حال خارج شدن 
از مسیر خود هستند. بنابراین اصلاحات در سال 76 برای کسانی که 
این حرکت را آغاز کردند، به معنای نو شدن ارزش ها و معیارهای 
انقلاب اسلامی بود.  کسانی که این جریان را به راه انداختند، مدتی 
از قدرت فاصله گرفته و توانسته بودند که یک بازنگری در وضعیت 
آن روز حاکمیت و جامعه انجام دهند و نارسایی ها و نواقص را پیدا 
کرده و براساس آن،  این رویکرد جدید را پایه گذاری کنند. امروز 
نزدیک به 21 سال از آغاز دوره اصلاحات گذشته، اما آنچه الان 
اتفاق افتاده و باعث بحث درباره اصلاح اصلاحات شده، میدان داری 
و بروز هژمونی نسل جدیدی در جریان اصلاحات است که اساساً 

انقلاب سال ۵7 را تجربه نکرده است.

* نسل جدید چه خصوصیاتی دارد؟
  این نسل هیچ نوستالژی ای نسبت به انقلاب سال ۵7 ندارد و 
ممکن است نوع نگاهش به انقلاب نیز طیف وسیعی را در بر گیرد 
و حتی آن را تخطئه کند. این طیف متنوع، منجر به رویکردهای 
متنوعی از سوی آنها می شود. پدران و مادران برخی جوانانی که 
امروز دم از اصلاحات می زنند، در روند انقلاب حضور داشته اند و 
در آغاز حرکت اصلاحی سال 76 نیز سهیم بوده اند. ولی جوانانی 
که امروز پا به عرصه سیاست گذاشته  و مطالبه گر شده اند، کسانی 
هستند که انقلاب ۵7 را تجربه نکرده  و از حرکت اصلاحی در سال 
76 نیز به غیر از چندسال اول، به زعم خود، نتیجه ای جز ناکامی 
ندیده اند.  یعنی احساس می کنند که اصلاحات نتوانسته آنچه که 
مطالبه آنهاست را تأمین کند. این بخش از جامعه علی رغم اینکه 
قائل به روند اصلاحات، قانون گرایی و خشونت پرهیزی هستند، اما 

فکر می کنند که شاید باید مطالبات صریح تر و شفاف تری را مطرح 
کنند که لزوما متأثر از آرمانها و ارزش های انقلاب اسلامی سال ۵7 
نیست. این در حقیقت تغییر گفتمانی است که در جوان امروز، 

نسبت به نسل پایه گذار اصلاحات پدید آمده است.
  برای اینکه نسل اول اصلاحات و نسل دوم آن دچار گسست 
نسلی نشوند، چالشی به وجود آمده که نتیجه آن مطالبه کردن 
نیز  را  تغییرات  این  عنوان  است.  فرآینداصلاحات  در  تغییرات 
»اصلاح اصلاحات« گذاشته اند. باید دید که اصلاح اصلاحات می 
تواند شامل چه چیزی در فرایند اصلاحات باشد؟ آیا قصد دارد 
تعلق خاطر نسبت به انقلاب ۵7 را کنار بگذارد؟ می خواهد تعلق 
خاطر خود را نسبت به اصل نظام جمهوری اسلامی از دست بدهد؟ 

می خواهد تعهد خود را نسبت به قانون اساسی از دست بدهد؟
  اگر منظور از اصلاح اصلاحات این موارد باشد، پاسخش از نظر 
من روشن است. چرا که اگر این تعلق ها یا تعهدها بخواهند از بین 
بروند، تحولی که می خواهد شکل بگیرد یا امکان پذیر نیست یا 
توام با خشونت خواهد بود. به دلیل اینکه نظام مستقر امروز، نظامی 

قدرتمند است و پایه های آن سست نیست.
 پایه های این نظام،  شامل رکن نظامی   بدان معنا که نیروهای 
نظامی را به طور کامل در اختیار دارد و دارای دستگاه تبلیغاتی 
گسترده شامل رسانه ملی، دستگاه قضایی و منابع اقتصادی قابل توجه 
است. ضمن اینکه دارای یک بدنه اجتماعی قابل ملاحظه و آماده 

است که هر موقع نیاز باشد، از آن استفاده می کند.
  بنابراین، نظام موجود دارای قدرت لازم برای حفظ خودش 
هست. حال اگر قرار باشد که اصلاحاتی در اصل نظام و قانون اساسی 
صورت گیرد، باید نظام را مجاب به انجام این کار کرد. یعنی افرادی 
که می خواهند این نوع اصلاحات را پیش ببرند، باید این نظام را وادار 
به پذیرش آن کنند. طبیعی است که در این راستا مقاومت هایی 
از سوی حاکمیت رخ می دهد. اما   اگر مطالبات اصلاح طلبانه را 
معطوف به اصل نظام یا به قانون اساسی کنیم، راهی که باید بپیماییم 
دیگر اصلاح طلبانه نخواهد بود. در حالی که قرار است که ما، هم به 
اصل ایده اصلاحات و هم به روش آن باور داشته و پایبند باشیم. 
بنابراین ما در اصل موضوع اصلاحات، نمی توانیم تحولی را ایجاد 

کنیم که بخواهد با شیوه های مسالمت آمیز به نتیجه برسد. 
 هدف من از گفتن این مطالب ناامیدکردن نیست، بلکه طرح 
این پرسش است که ما چه کاری می توانیم انجام دهیم که نسل 
جدیدی که تاکنون خودش را متعهد به اصلاحات می دانسته است، 
بتواند امیدوار به این فرآیند باقی بماند و از آن عبور نکند؟! کار 

دیگری که می توان انجام داد، تغییر روش هاست. 

* چه روش هایی هستند كه هم اصلاح طلبانه بوده و هم 
امید مردم را تبدیل به یأس نمی كنند؟

و  خشونت گریز  اصلاح طلبانه،  روش ها  می خواهیم  اگر 
قانون مدارانه باشند، تنها روشی که باقی می ماند »نافرمانی مدنی« 
است.  اما نافرمانی مدنی نیز منجر به امنیتی شدن فضا می شود. تجربه 
ما از سال 88 به بعد نشان می دهد که اگرچه ممکن است اتحاد و 
انسجام مردم در یک فضای رادیکال  بیشتر شود، اما لزوماً دستاوردها 

بیشتر نخواهند بود.
ما به دلیل اینکه در این حرکت نیازمند داشتن دستاورد هستیم، 
باید توجه کنیم که هرکاری که در برنامه خود قرار می دهیم، ما را 
متوجه یک دستاورد کند. زیرا اگر ما فاقد دستاورد باشیم، نتیجه ای 

جز سرخوردگی، ناامیدی و بی عملی در جامعه نخواهد  داشت.
 در چنین سیکل معیوبی است که مردم به حاشیه رانده شده و 
سر در گریبان خود فرو می برند و از ارتباط با یکدیگر پرهیز می کنند. 
بنابراین ممکن است تنها اثری که از جنبشی به نام اصلاحات باقی 
بماند، در دلهای مردم باشد و نه در بستر جامعه و تحرکات سیاسی-

اجتماعی. لذا باید مطالبات اصلاح طلبانه، به شکلی طرح و بیان 
شود که نسل امروزی که تعلق خاطری نسبت به انقلاب ۵7 یا 
اصل نظام و قانون اساسی ندارد، بتواند انگیزه ای برای تداوم جریان 

اصلاح طلبی پیدا کند.
 ما در حقیقت بیان تازه ای از مطالبات می خواهیم که نسل امروز 
را که به جرگه اصلاح طلبی پیوسته، خود را با انگیزه و نزدیک 
به مطالباتش ببیند. ما باید از بیان هرآنچه که گفتنش خوشایند 
هست ولی حاصلش نامحتمل، پرهیز کنیم. یعنی مطالبات را تا 
جایی مطرح نکنیم که از همان ابتدا، حصولش ناممکن باشد. 
زیرا اگر مطالبات غیرقابل دستیابی تلقی شوند، نتیجه اش انفعال، 

سرخوردگی و بی عملی است. 

از  جامعی  تبیین  توان  می  آیا  كنونی،  مقطع  در   *
»اصلاح اصلاحات« داشت؟

 برای آنکه به مرحله ای برسیم که بتوانیم تبیین جامعی از اصلاح 
اصلاحات داشته باشیم، نیازمند یک فرصت زمانی هستیم. چرا 
که اصلاح طلبان عملًا پس از اعتراضات دی ماه، به حالت انفعال 
درآمدند. زیرا این حس القاء می شد که موج سیاسی-اجتماعی 
براندازان روی خوش نشان  به  از اصلاحات عبور کرده و  جدید 
داده است. برخی به هر دلیل از این نظام ناامید شده اند و احساس 
می کنند که دیگر اصلاح پذیر نیست و با این دریافت که از مجموعه 
به  نشده،  نتیجه ای حاصل  برنامه های اصلاح طلبان  و  حرکت ها 
براندازان روی خوش نشان داده اند و یا به آن دل بسته اند. لاجرم 
 براندازان که چند طیف هستند، باید یک دوره ای خود و راه حل 
هایشان را عرضه کنند، تا این بخش از مردم ببینند که در سراب 
آنها، آبی پیدا نمی شود و دستاوردی وجود ندارد. بنابراین تا مدتی، 
شاید سخت باشد و ما اصلاح طلبان نتوانیم حرف هایی بزنیم که 

برای نسل منفعل و سرخورده، جذابیتی داشته باشد. 
  آنهایی که فکر می کنند می شود خارج از حوزه اصلاح طلبی 
دستاوردهایی داشته باشند، باید امتحان خود را پس دهند. البته به 
عقیده من، این زمان آنچنان طولانی نخواهد بود. به دلیل اینکه دو 
حرکت با رویکرد براندازی صورت گرفت، یکی به طور غافلگیرکننده 
در دی ماه سال گذشته و به دنبال تظاهراتی که اصولگرایان در 
مشهد علیه دولت سازمان دادند و دیگری فراخوانی بود که همین 
اواخر تیرماه داده شد، ولی مردم علی رغم نارضایتی از حاکمیت و 

همدلی با اعتراضات به آن نپیوستند.

* به فراخوان اعتراضی براندازان اشاره كردید. به نظر 
آن  به  نارضایتی ها  همه  وجود  با  مردم  اینکه  علت  شما 

نمی پیوندند، چیست؟
 در اعتراضات دی ماه، دو پیام وجود داشت و دو برداشت به دست 
آمد؛ یکی اینکه جامعه بسیار ناراضی، خشگین و معترض است و 
این اعتراضات فراگیر و جدی هستند. زیرا توده مردم با اعتراضات 
اینکه علی رغم وجود همدلی،  دی ماه همدلی می کردند. دیگر 
لزوماً به حرکت های اعتراضی که با خشونت همراه بود، نپیوستند. 
بنابراین آن اعتراضات ظرف یک هفته به دلیل آنکه مردم به آن 
نپیوستند، فروکش کرد.  دلایل نپیوستن مردم به اعتراضات نیز این 
بود که افق پیش روی آن حرکت ها چندان مشخص نبود، رهبرانش 
شناخته شده نبودند و مطالباتش مشخص نبود و تنها یک حرکت 
اعتراضی خشم آلود بود که مردم اصل اعتراضش را می پسندیدند. 
 ولی از اینکه این اعتراضات به چه سمتی می رود و منتهی به چه 
خواهد شد، بی خبر بودند. اعتراضات دی ماه از یک سو فراگیر بودن 
و عمق اعتراضات را نشان داد و از سوی دیگر، نپیوستن مردم به 
آن را در طول زمان آشکار کرد. فراخوان اخیری هم که توسط 
جریان های برانداز صادر شد، عملا توسط جامعه نادیده گرفته شد. 

لذا امروز کسانی که به حرکت های اعتراضی تند و رادیکال دل 
خوش کرده اند، می بینند که چنین حرکت هایی دستاوردی ندارد. 
 حال این بحث مطرح است که براندازی یا اصلاح طلبی؟ اصلاح 
طلبان باید با گفتمان، ادبیات و رویکردهای نو، برنامه های خود را 
برای پیشبرد اصلاحات در جامعه ارائه کنند. از این به بعد، فرصت 
برای این موضوع به تدریج فراهم می شود و اصلاح طلبان که در 6 
ماه اخیر به لاک انفعال فرو رفته بودند، باید از انفعال خارج شده و 

بیشتر صحبت کنند.

 1۵ مردم،  از  عذرخواهی  ضمن  خاتمی  آقای  اخیراً   *
راهکار برای خروج كشور از وضعیت فعلی كشور ارائه دادند. 
ضمن اینکه می خواهم نظر شما را درباره این راه كارها بدانم، 
این راه حل ها تا چه اندازه می توانند برای عبور كشور از 
وضع فعلی راه گشا باشند، آیا به این راهکارها توجهی نمی 

شود؟
 بحث تن دادن حاکمیت یک بحث است که نیاز به تحلیلی 
جداگانه دارد، اما اینکه قرار است چه کار کنیم، برای ما روشن است. 
به نظرمن اینکه حاکمیت می خواهد به چه چیزی تن دهد را باید 
از خودش سوال کرد. اما 1۵ راهکاری که آقای خاتمی ارائه کردند، 
پایه حرفی است که اصلاح طلبان پس از آنکه برای سرخوردگان از 
فرآیند و روند اصلاحات معلوم شد که براندازان برنامه و دستاوردی 
برای  راه کارهایی  هم  راه کار،  این 1۵  کنند.  می  مطرح  ندارند، 
حاکمیت و هم راه کارهایی برای اصلاح طلبان است که بدانند از این 

به بعد باید چه کار کنند.
  به عقیده من نسخه شفابخش برای اصلاحات، وادار کردن 
حاکمیت به اعمال قرائت دموکراتیک از قانون اساسی است. قانون 
اساسی ما هم دارای وجوه بسیار مترقی است و هم وجوهی که 
چالش مردم سالاری ایجاد می کند. یعنی هم مردم سالاری در 
آن هست و هم وجهی که مردم سالاری را به چالش می کشد. 
به تعبیر دیگر، نظام ما ترکیبی از »هسته قدرت« و یک پوسته 
دموکراتیک است. هسته قدرت می خواهد دائماً قدرت خود را 
افزایش داده و فربه تر شود، اما پوسته دموکراتیک همان چیزی 
است که اصلاح طلبان معتقدند  بنابراین، ما برای فربه کردن پوسته 
دموکراتیک تلاش می کنیم و اصولگرایان برای فربه کردن هسته 
قدرت. در واقع چالش اصلی میان دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا  
بر سر این موضوع است. شعار اصلی معترضین در سال 88 نیز 

اجرای بدون تنازل قانون اساسی بود. 

* اجرای بدون تنازل قانون اساسی كه اینجا به كار بردید، 
به چه معناست؟ 

 اجرای بدون تنازل قانون اساسی یعنی هسته قدرتی که از تمام 
قدرت اعطایی از سوی قانون اساسی، استفاده می کند باید اجازه 
دهد تا جامعه نیز از قدرتی که قانون اساسی به آن اعطا کرده، 
برخوردار شود. در واقع چالش بر سر این بود. حاکمیت در سال 92 
پذیرفت که جامعه از مواهب قانون اساسی خودش تاحدی برخوردار 
شود و در انتخابات، رئیس جمهوری را انتخاب کند که با وجودی  که 

باب طبع هسته قدرت نیست، ولی تا حدی باب طبع مردم است. 
 در انتخابات مجلس و شورای شهر نیز تا حدی اجازه برخورداری 
مردم از مواهب قانون اساسی را داد. امروز اما در وضعیتی هستیم 
که این دو قدرت ولو ناهم طراز موجود هستند. لذا اگر این دو قدرت 
بخواهند با هم چالش کنند، ممکن است کشور متحمل ضرر  شود. 
به دلیل اینکه در مسیر توسعه، پیشرفت و رفاه، فرسایش و اتلاف 

انرژی بسیار خواهد بود و چه بسا این مسیر پیموده نشود.
  آنچه ما می خواهیم؛ بودن این دو قدرت در کنار هم بدون 
خنثی سازی یکدیگر است. برای اینکه این خنثی سازی صورت 

نگیرد، ما باید از حاکمیت مقتدری که امروز وجود دارد، بخواهیم 
که اجرای قرائت دموکراتیک از قانون اساسی را بپذیرد و مبنا قرار 
دهد. یعنی اگر انتخابات است، آن انتخابات کامل و بدون نظارت 
از قانون  استصوابی باشد. زیرا آنچه این وجه از موهبت جامعه 
اساسی را تضعیف کرده، این نظارت است که از جانب هسته قدرت 

بر انتخابات اعمال شده است.
 نظارت استصوابی در قانون اساسی ذکر نشده، بلکه بعداً وضع 
و اعمال شده است. لذا ما به هسته قدرت می گوییم که از این 
نوع نظارت صرف نظر کرده و بگذارد که قدرت به جامعه بازگردد. 
اگر جامعه قدرتمند شود، توان مهار هسته قدرت را خواهد داشت. 
براساس مناسباتی که در قانون اساسی دیده شده، هسته قدرت و 
جامعه باید تعاملات خود را در راستای یک هدف مشترک داشته 
باشند. در این حالت دیگر اتلاف انرژی و فرسایش صورت نخواهد 
گرفت و کشور می تواند در مسیر پیشرفت و رفاه حرکت کرده و به 

دستاورد مطلوب برسد.
  اگر هسته قدرت بپذیرد که قرائت دموکراتیک از قانون داشته 
باشد و اجازه دهد که جامعه از مواهب قانون اساسی به قدر لازم 
برخوردار شود، خود به خود توازن به وجود می آید و در این شرایط، 
اتلاف انرژی و هرز روی منابع انسانی کمتر خواهد شد و جامعه ما 

آسان تر می تواند در مسیر پیشرفت و رفاه حرکت کند.
* آقای شکوری راد! این روزها می بینیم كه در كشورهایی 
نظیر تركیه وقتی بحرانی درست می شود، مردم به یاری 
دولت خود می شتابند. اما در ایران در موارد مشابه خلاف 
خواسته دولتمردان از مردم عمل می شود. به نظر شما برای 
بالابردن اعتماد و امید در میان مردم، چه راهکارهایی را می 

توان مدنظر قرار داد؟
 بخشی از اعتمادی که در جامعه سلب شده به فسادی بازمی 
گردد که در کشور به وجود آمده است. تا زمانی که فساد این گونه 
است، مجازات افراد تاثیر عمده ای در رفع آن و بازگشت اعتماد 
نمی گذارد. بنابراین باید ساختاری که مولد فساد بوده را اصلاح کرد. 
ساختار مولد فساد، ساختاری است که شفاف نیست و مسئولیت ها 
و اختیارات در آن شفاف و متناسب نیستند. بزرگترین معضل امروز 
جامعه ما، شفاف نبودن مسئولیت ها و اختیارات در تمامی سطوح 
حاکمیت است.   این عدم شفافیت حتی در نهادهای مدنی نیز وجود 
دارد. یعنی حزب در کشور وجود دارد، اما تنها نام حزب را یدک 
می کشد و اختیارات متعارف یک حزب را ندارد. وقتی اختیارات 
ندارد، مسئولیت خود را نیز نمی تواند ایفا کند. بنابراین، از نهادهای 
مدنی هم که بگذریم، افراد جامعه نیز در بسیاری اوقات حد ّ اختیار 
باید بداند کجا  و مسئولیت های شان معلوم نیست.یک شهروند 
می تواند حرف بزند و کجا نمی تواند و چه مسئولیت هایی در رابطه 
با مسائل عمومی کشور دارد؟ این ها هم حتی شفاف نیست چه 
رسد به اختیارات و مسئولیت ها در سطوح بالای قدرت. بنابراین 
بزرگترین مشکل امروز ما »عدم شفافیت« است که بخشی از آن 
ناشی از ناکارآمدی برخی قوانین و بخشی دیگر، فقدان صرافت در 
اجرای قانون توسط صاحبان قدرت است. نظام ما اگر بخواهد اصلاح 
را از یک جایی شروع کند، اول باید حوزه اختیارات و مسئولیت ها 
در همه رده های حاکمیتی، از بالا تا سطح جامعه شفاف شوند. برای 
این کار نیز، ابتدا باید دستگاه قضایی سالم و مستقل باشد تا بتواند 
مسئولیت ها و اختیارات هر شخص و نهاد در جامعه را محک زده و 
ضامن توانمند اجرای قانون باشد. زیرا تنها یک قوه قضاییه مستقل و 
قدرتمند می تواند این کار را کند.  بنابراین، اگر بخواهیم شرایط پیچ 
در پیچ بحران زده امروز را پشت سر بگذاریم، قدم اول »شفافیت« در 
همه سطوح و قدم دوم ایجاد قوه قضائیه مستقل و قدرتمند است. 
البته به عنوان مکمل این ها، راهکارهای دیگری هم هست که می 

توان به آنها نیز پرداخت.

محمد جواد ظریف:

سیاستمان بازی با افکار عمومی نیست 

شکوری راد:

در سراب براندازان آبی پیدا نمی شود 
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امامت، نور و روشنایى است؛ همان كه خداوند عزّ و جلّ فرموده: 

»به خدا و پیامبر او و نورى كه فرو فرستادیم ایمان آورید«

 نور همان امام است
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دیوار فقر و غنی ...! کاریكاتور

طرح:  جواد تکجو

مدیر حوزه های علمیه کشور با بیان 
نیست،  بر حوزه مسدود  نقد  راه  اینکه 
گفت: حوزه ما هرگز مسیر سکولاریسم 
و  اجتماعی  بلند  ارزش های  از  دوری  و 

سیاسی اسلام را طی نمی کند.
آیت الله علیرضا اعرافی در آیین آغاز 
سال تحصیلی حوزه های علمیه که در 
سالن همایش های مدرسه عالی دارالشفای 
قم برگزار شد، ضمن تبریک عید سعید 
غدیر و ولادت امام کاظم)ع(، اظهار داشت: 
همه ما در آغاز سال تحصیلی با مولا و 
آقایمان حضرت ولی عصر)عج( که صاحب 
ما و حوزه های علمیه است، میثاق بسته 
و دست بیعت می دهیم که برای تعالی و 
پیشرفت حوزه های علمیه تلاش کنیم؛ 
همچنین با مراجع عظام و رهبر عظیم 
الشأن انقلاب اسلامی و شهیدان سرافراز 
بیعت کرده تا پایبند به ارزش های اسلامی 

وحوزه های علمیه باشیم.
وی ابراز داشت: حوزه دارای اصالت، 
ذات تاریخی و خدمات بزرگ در طول 
تاریخ است؛ حوزه از عناصر و مقومات و 
آداب بزرگی برخوردار بوده و علیرغم اینکه 
اعتقاد  بالندگی حوزه  و  بازسازی  به  ما 
استوار  پایه های  و  اصالت  به  اما  داریم، 
حوزه نیز به شدت معتقد و خود را صیانت 
گر آن می دانیم. مدیر حوزه های علمیه 
خاطرنشان ساخت: حوزه از گردنه های 
سختی عبور کرده و مراحل دشواری را 
پشت سر گذاشته است؛ اما همواره حوزه، 
علما و مراجع بزرگوار ما پایبند به رسالت 
الهی بوده و در این راه جانفشانی نموده و 
امروز حوزه را به دست ما و شما سپرده اند.

امام جمعه قم تصریح کرد: آثار بزرگ 
فقهی، تفسیری، کلامی، فلسفی، اصولی 
و... و. در تاریخ حوزه وجود داشته و ما این 
تراث عظیم را در اختیار داریم و همچنان 
جوشنده و در خدمت جامعه، اسلام و 

انقلاب اسلامی است.
آیت الله اعرافی بیان داشت: ما بدون 
آنکه راه نقد را بر حوزه مسدود بدانیم؛ 
آن را باز دانسته؛ اما باید نقدی آگاهانه 

و منصفانه باشد؛ حوزه و قم در قبل از 
۵0 سالگی آن تولیدکننده انقلاب بزرگ 
جهانی بود و آن همه ابتکار و خلاقیت 
علمی را به ایران و جهان نشان داد؛ حوزه 
ما هرگز مسیر سکولاریسم و دوری از 
ارزش های بلند اجتماعی و سیاسی اسلام 
مردم،  پشتوانه  حوزه  نمی کند؛  طی  را 

جامعه، اسلام و انقلابی اسلامی است.
مراجع  و  بزرگان  داشت:  اظهار  وی 
عظیم الشأن ما در برابر خون های پاک 
و  کرده  مسئولیت  احساس  شهیدان 
خواهند کرد؛ نسل جوان و پرشور انقلابی 
ما در صحنه دفاع از انقلاب اسلامی حضور 
داشته اند؛ درس های ناظر به مسائل نو و 
جدید در مسائل اجتماعی و سیاسی قصه 
را روشن کرده و هرگز زمینه سخنانی که 

نسنجیده باشد را نمی پذیرد.
* حوزه باید نیازهای امروز جامعه 

را پاسخ دهد
مدیر حوزه های علمیه ابراز داشت: ما 
این  حوزه ای بزرگ و جوشنده داریم و 
مسیر باید بالندگی خود را طی می کند؛ 
و  علم  بزرگ،  اندیشه های  جای  حوزه 
اندیشه است که باید نیازهای امروز جامعه 
را پاسخ دهد. عضو شورای عالی حوزه های 
علمیه خاطرنشان ساخت: حجم عظیم 
تولیدات حوزوی نشان دهنده زندگی و 
پویایی در حوزه های علمیه است؛ حوزه 
بزرگ، مهذب  انسان های  پرورش  جای 
جایگاه  دارای  حوزه  است؛  اخلاقی  و 

اجتماعی مردمی است. آیت الله اعرافی 
رکن  حوزه  در  مرجعیت  کرد:  تصریح 
رکین و قله عظیم معرفتی است؛ مرجعیت 
و ولایت اصول اساسی حوزه های علمیه 
است و مدیریتن در پرتو مرجعیت و لایت 
عالی حوزه در  با هدایت های شورای  و 
مسیر تعالی و پیشرفت قدم های اساسی 
رویکردهای  داشت:  بیان  وی  بردارد. 
کلان مدیریت حوزه با هدایت مرجعیت 
و رهبری عظیم الشأن رویکردهای جامعه 
نگر، آینده نگر و اصولی، اساسی و مبتنی 
بر سنت و ناظر به نیازهای زمانه بوده و 
خواهد بود. مدیر حوزه های علمیه اظهار 
داشت: ما از تمام بزرگان، اساتید، طلاب و 
جریان های اصیل حوزه و همچنین اساتید 
خارج از حوزه اعم از دانشگاه و ... استقبال 
کرده و از رهنمودها و پیشنهادهای آنان 

بهره می بریم.
* به دنبال كیفیت هستیم

دیگر  بخش  در  اعرافی  الله  آیت 
صورت  فعالیت های  به  خود  سخنان 
گرفته در مدیریت حوزه های علمیه اشاره 
کرد و گفت: تاکنون به 18 حوزه علمیه 
توسعه  دنبال  به  و  داشته  استانی سفر 
به  بلکه  نبوده؛  علمیه  حوزه های  کمی 
دنبال کیفیت هستیم تا بتوانیم به بالندگی 
حوزه بیفزاییم. وی تصریح کرد: در موضوع 
هجرت طلاب به استان ها نیازمند قدم های 
بلند بیشتری بوده تا شاهد حضور پرشورتر 

طلاب به اقصی نقاط کشور باشیم.

داشت:  بیان  علمیه  مدیر حوزه های 
امسال سطح پذیرش طلبه در حوزه های 
را  کمتری  تعداد  و  رفته  بالاتر  علمیه 
پذیرش کرده ایم که نگرانی از این بابت 
نداریم؛ چراکه باید استعدادهای ناب در 
حوزه حضور پیدا کنند. امام جمعه قم با 
اشاره به اینکه طرح کارویژه ها و آمایش 
روحانیت نیز به اتمام رسیده است، اظهار 
داشت: همچنین نظام جامع رشته های 
حوزه های علمیه به پایان کار خود رسیده 
و در سال جاری این درختواره تکمیل 
و  شتاب  نظام  این  در  ما  شد؛  خواهد 
سطحی نگری نداشته و با تحقیق کامل 

در این میدان قدم گذاشته ایم.
* تحول در امتحانات طلاب

ابراز داشت: مصوبه  اعرافی  الله  آیت 
1076 شورای عالی تحولات بسیاری در 
امتحانات حوزوی ایجاد کرده و طلاب با 
احساس آرامش بیشتر به این مقولات 
خواهند پرداخت. وی خاطرنشان ساخت: 
ارتقاء تقویم تحصیلی از برنامه های جدید 
مدیریت حوزه های علمیه بوده که بر این 
سایر  به  نسبت  حوزه  تعطیلی  اساس، 
مراکز کمتر شده است. مدیر حوزه های 
علمیه تصریح کرد: در تابستان امسال 
استفاده از فرصت های تعطیلی 10 برابر 
به 20  قریب  و  بوده  گذشته  سال های 
هزار طلبه مشغول به تحصیل بوده اند.  
امام جمعه قم بیان داشت: همکاری ها و 
تفاهم نامه های بسیاری از سوی مدیریت 
حوزه های علمیه در حال پیگیری است تا 
بتوانیم دستاوردهای مناسبی برای طلاب 
و حوزه های علمیه داشته باشیم. آیت الله 
اعرافی اظهار داشت: طرح جامع پژوهش 
در سطوح عالی، ایجاد شورای هماهنگی 
دفتر  ایجاد  استان ها،  و  قم  در  نهادها 
فقه معاصر، جمع آوری 4 هزار اثر علوم 
انسانی-اسلامی و ... از دیگر فعالیت های 
مدیریت حوزه های علمیه بوده است. وی 
در پایان گفت: حوزه های علمیه انقلابی 
بوده و انقلابی خواهند ماند و در این راستا 

تمام تلاش خود را به کار خواهیم بست.

آیت الله اعرافی در آیین آغاز سال تحصیلی حوزه های علمیه :

حوزه علمیه هرگز مسیر سکولاریسم را طی نمی کند

نامحـرمانه

خبــر

نرخ شهریه دانشگاه آزاد اسلامی افزایش یافت 
نرخ افزایش شهریه سال تحصیلی 98- 97 برای رشته  های غیرپزشکی و علوم پزشکی در 
تمام مقاطع تحصیلی از سوی سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی به روسای واحدهای مراکز استان، 
روسای واحدها و مراکز آموزشی و سازمان سما این دانشگاه ابلاغ شد. براساس بخشنامه روز 
شنبه سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی، نرخ شهریه دانشجویان قدیم)شامل ورودی های سال 
1396 و ماقبل( برای دانشجویان غیرپزشکی براساس شهریه پایه  ای که هر ورودی در سال 
1396 پرداخت کرده است در سال تحصیلی جدید بدون افزایش باقی می  ماند.همچنین نرخ 
افزایش شهریه متغیر برای دانشجویان فعلی دانشگاه )شامل ورودی  های 96 و ماقبل( نسبت 
به شهریه متغیر پرداختی در سال 96 ، برای دانشجویانی که در زمان مقرر نسبت به انتخاب 
واحد کرده اند افزایش 10درصدی و برای دانشجویانی که در زمانی خارج از زمان تعیین شده 
اقدام به انتخاب واحد کرده اند، افزایش 12.۵درصدی اعمال می شود.بر اساس تصبره شماره یک 
بخشنامه، در خصوص دانشجویان خودگردان علوم پزشکی )شامل ورودی های سال 1396 و 
ماقبل( با توجه به سالانه  بودن شهریه این دسته از دانشجویان با توجه به ماده های یک و دو این 
بخشنامه، حداکثر میزان 12.۵ درصد افزایش شهریه نسبت به شهریه سالانه ای که هر ورودی در 
سال 1396 پرداخت کرده است، برای سال تحصیلی 98-97 با مجوز استان تعیین می شود.نرخ 
شهریه دانشجویان قدیم)شامل ورودی های سال 1396 و ماقبل( برای دانشجویان رشته های علوم 

پزشکی که قبل از مهر 97 وارد دانشگاه شده اند، افزایش نمی یابد.

وندی شرمن: از آن جمله ضد ایرانی پشیمانم 
در  این کشور  مذاکرات  تیم  و مسئول  آمریکا  پیشین  وزیر خارجه  معاون »جان کری«   
گفت و گوهای ایران و 1+۵، پنج سال بعد از توهین آشکارش به مردم ایران، از این موضوع ابراز 
پشیمانی کرد.به گزارش خبرگزاری فارس، »وندی شرمن« دیپلمات ارشد سابق آمریکایی که در 
دو مذاکرات هسته ای این کشور با کره شمالی)در دولت بیل کلینتون( و ایران)دولت باراک اوباما(، 
مسئول تیم واشنگتن در مذاکرات بوده، در یک مصاحبه اظهاراتی درباره این دو کشور مطرح کرد.

او در این مصاحبه درباره کتابی که به تازگی منتشر کرده، حرف زد؛ کتابی که به گفته او با استفاده 
از مذاکرات با ایران و کره شمالی، برای خوانندگان درس های زندگی دارد.این دیپلمات سابق قبل از 
پیوستن به وزارت خارجه، به عنوان مددکار اجتماعی کار کرده و در زمینه جامعه شناسی مدارک 
کارشناسی و کارشناسی ارشد گرفته بود.او اخیرا به عنوان مدیر »مرکز رهبری عمومی« در دانشکده 
کندی دانشگاه هاروارد تعیین شده و قرار است از اول ژانویه 2019 به تدریس درس »رهبری 
عمومی« بپردازد.شرمن در مصاحبه با »سی بی اس نیوز« درباره توهین آشکاری که او علیه مردم ایران 

کرده بود، ابراز تاسف و پشیمانی کرد.
 

پرونده سوال از رئیس جمهور به دستگاه قضا نمی آید 
معاون حقوقی قوه قضاییه گفت: اگر موارد نقض قانون در سوال از رییس جمهوری قید شده بود، 
امکان ارسال پرونده به این قوه در صورت قانع نشدن نمایندگان از پاسخ ها وجود داشت.»ذبیح الله 
خدائیان« روز شنبه در خصوص امکان ارسال پرونده سوال از رییس جمهوری به قوه قضاییه، اظهار 
داشت: سوال از دکتر روحانی در صورتی که تخلف یا استنکاف از اجرای قانون باشد به این قوه ارسال 
می شود، در غیر این صورت اگر هیچ یک از این موارد نباشد، طبیعتا پرونده سوال از رییس جمهوری 
به قوه قضاییه ارجاع نمی شود.به نوشته خانه ملت ، وی یادآور شد: رییس مجلس شورای اسلامی نیز 
در جلسات گذشته مجلس در این زمینه اظهار نظر کرد.معاون حقوقی قوه قضاییه در پاسخ به این 
سوال که آیا می توان صرفا اقناع نشدن نمایندگان مجلس نسبت به پاسخ های رییس جمهوری را 
به منزله استنکاف آقای روحانی از اجرای قانون تلقی کرد، خاطرنشان کرد: باید در زمانی که سوالات 
مطرح می شود، نمایندگان مشخص کنند که رییس جمهوری از کدام قانون تخلف کرده یا کدام 
قانون را اجرا نکرده است، در این صورت نمایندگان می توانند پس از پاسخ هایی که رییس قوه مجریه 
ارائه می کنند به استنکاف یا تخلف از قانون رای دهند.خدائیان گفت: قاعدتا در زمان مطرح کردن 

سوال از رییس جمهوری نمایندگان باید تخلف از قانون یا استنکاف از اجرای قانون را قید کنند.

مهدی شیخ: برخی مسئولان رانت را حق خود می دانند 
حجت الاسلام مهدی شیخ نماینده مردم تهران در مجلس و عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
از استفاده مسئولان دولتی از رانت انتقاد کرد.وی افزود :استاندارد رانت خواری یا به عبارت روشن تر 
ویژه خواری های برخی مسؤولان، استاندارد ضعیفی دارد. در یک کشور اروپایی یک مقام مسؤول 
وقتی با تلفن همراه دولتی به همسر خود زنگ می زند به عنوان سوء استفاده از امکانات دولتی تلقی 
می شود و مجبور به استعفاء می شود، اما در جامعه ایرانی اگر یک مقام مسؤولی مثلا با بودجه دولتی 
بلیط هواپیما بگیرد و به همراه خانواده به سفر تفریحی برود، هیچ اشکالی ندارد و حتی چنین چیزی 

را حق خود می داند چرا که معتقد است برای نظام کار می کند.

ایران در رده ششم آسیا ایستاد 
جدول مدالی بازی های آسیایی 2018 ایران در رده ششم آسیا ایستاد ایران با 19 مدال طلا، 19 
نقره و 22 برنز گرفته رده پنجمی جدول را از دست داد و در رده ششم جدول مدالی قرار گرفت. 
ازبکستان با 21 مدال طلا، 24 نقره و 2۵ برنز پنجمی را از ایران گرفت و ایران به رده ششم بازی ها 
سقوط کرد. ازبکستان با ۵ مدال طلا و 2 نقره در رشته بوکس و یک طلا و یک نقره در مسابقات 
روز آخر سامبو، جایگاه پنجمی را به خود اختصاص داد و کاروان ایران که در دوره قبل پنجم شده 

بود، در مکان ششم 

واکنش عبدالله نوری به حضور در شورای عالی اصلاح طلبان 
حضور عبدالله نوری در شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان تکذیب شد.کانال تلگرامی 
عبدالله نوری در واکنش به خبر روزنامه سازندگی نوشت:پیرو انتشار اخباری مبنی بر دعوت از آقای 
عبدالله نوری جهت حضور در شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان، به اطلاع می رساند که ایشان 
تصمیمی جهت حضور در شورای مذکور ندارند.گفتنی است روزنامه سازندگی نوشته بود شوراى 
عالی سیاستگذارى با ترکیب جدید از جمله اضافه شدن چهره هایی چون عبدالله نورى، محسن 

هاشمی، مصطفی معین و... از دوشنبه همین هفته دوره جدید خود را آغاز خواهد کرد. 

آمار عجیبی از مومیایی کردن اجساد در تهران
مسعود قادی پاشا، مدیرکل پزشکی قانونی استان تهران گفت:اکثر اجسادی که مومیایی می شوند 
در واقع روندی برای ارسال به خارج بوده و در واقع برخی از اجساد که قرار است در خارج از کشور 
دفن شوند، جهت تابعیت از قانون حمل و نقل اجساد، مومیایی می شوند که اکثر اجساد مومیایی 
شده مربوط به کشورهای آسیایی و اروپایی است.هزینه مومیایی در کشور نسبت به کشورهای مشابه 

پایین تر است، این مبلغ در حال حاضر حدود 3 میلیون تومان است.

وزرا گذرشان به مجلس نیفتد
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، نماینده مجلس درباره عملکرد وزرا و استیضاح آنها هشدار داد. وی 
در توئیتر خود نوشت: »با توجه به عملکرد نادرست رئیس دولت و تیم همراهش در یکسال گذشته 
و حال و هوای فعلی مجلس اگر هر وزیری گذرش به مجلس بیافتد قطعا استیضاحش رای می آورد 
توصیه میکنم وزرای محترم ترتیبی اتخاذ کنند تا گذرشان به مجلس نیافتد چون اگر چنین شود 

آن شود که برای دو  تن دیگر شد!«

جانشین فرمانده انتظامی استان قم :

270كیلوگرم مواد مخدر در قم كشف شد 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: با انجام سه عملیات توسط ماموران پلیس مبارزه با مواد 

مخدر، 270 کیلوگرم مواد مخدر در این استان کشف و ضبط شد. 
سرهنگ صیاد درویشی روز شنبه در گفت و گویی اظهار داشت: در پی اخبار واصله مبنی بر 
توقف یک دستگاه خودرو خاور حامل مواد مخدر در جاده قدیم قم - تهران، بلافاصله ماموران پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان قم با هماهنگی قضایی به محل مورد نظر اعزام شدند.به گفته وی، این 
خودرو حامل 124 حلب خیارشور بوده که پس از بررسی، 3۵ بسته مواد مخدر حشیش به وزن 211 
کیلوگرم کشف و راننده دستگیر شد.وی ادامه داد: ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم در 
عملیاتی دیگر نیز از یک دستگاه خودرو پژو 40۵، حدود 29 کیلوگرم حشیش کشف و قاچاقچی را 
دستگیر کردند.وی گفت: متهم قصد داشت در پوشش خانواده این محموله را از یک استان جنوبی و 
با عبور از محور مواصلاتی استان قم به تهران منتقل کند که خودرو شناسایی و نامبرده دستگیر شد.

درویشی افزود: همچنین در عملیاتی دیگر با دستگیری یک قاچاقچی مواد مخدر، بیش از 
10کیلوگرم حشیش در قالب 10 بسته و حدود 20 کیلوگرم تریاک در قالب 2 بسته از خودروی وی 
کشف شد.جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: سرانجام متهمان به انضمام پرونده برای انجام 
مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شدند.هفته گذشته نیز بیش از 2 کیلوگرم هروئین و 90 
کیلوگرم حشیش با اقدام های پلیسی ماموران مبارزه با مواد مخدر در استان قم کشف و ضبط شد.

در اتوبان ساوه - سلفچگان؛

برخورد 3 دستگاه خودرو یک قربانی گرفت
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان گفت: بر اثر برخورد 3 دستگاه خودرو اتوبوس، کامیون 

و سمند در قم یک نفر در دم فوت و 3 نفر مجروح شدند.
مختار پناهی اظهار کرد: نیمه شب گذشته در کیلومتر 31 اتوبان ساوه - سلفچگان سه وسیله 
نقلیه اتوبوس اسکانیا، کامیون کشنده و خودرو سمند با یکدیگر برخورد کردند.وی گفت: بر اثر این 
حادثه یک مرد 60 ساله از سرنشینان اتوبوس در دم فوت کرده و سه نفر نیز که دو نفر از آنها خانم 
بودند به شدت مجروح شده و توسط عوامل اورژانس راهی بیمارستان شدند.رئیس پلیس راه استان 
قم، بی احتیاطی و عدم توجه کافی به جلو از جانب راننده اتوبوس را علت این حادثه دانست و با اشاره 

به افزایش تردد در شهریور ماه، بر رعایت قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی تاکید کرد.

با بیان این که امر  امام جمعه قم 
به معروف و نهی از منکر وظیفه همه 
آحاد جامعه است، از مردم و مسؤولان 
این فرائض  خواست نسبت به احیای 

فراموش شده اهتمام کنند. 
سعیدی،   محمد  سید  آیت الله 
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه 
به  امر  ستاد  رییس  و  معصومه)س( 
معروف و نهی از منکر استان قم،  امروز 
در همایش فلسفه قیام سید الشهداء)ع( 
که به همت ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر استان قم در سالن همایش های 
شهرداری قم برگزار شد، بیان داشت: 
از دیدگاه حضرت امام صادق)ع( امر به 
معروف و نهی از منکر زیبنده کسی است 

که سه ویژگی آن را دارا باشد.

امام جمعه قم با قرائت روایت »إنَِّما 
هُوَ عَلَی الْقَوِیِّ الْمُطَاعِ الْعَالِمِ باِلْمَعْرُوفِ 
لَا  الَّذی  عیفِ  الضَّ عَلَی  لَا  الْمُنْکَرِ  مِنَ 
یَهْتَدِی سَبِیلا«، اظهار داشت: همانطور 
که حضرت امام صادق)ع( در این روایت 
فرموده اند؛ آمران به معروف وناهیان از 
منکر باید قدرتمند، مطاع و عالم باشند.   
کار  انجام  که  این  بر  تأکید  با  وی 
توسط نااهلان یکی از آفات بزرگی است 
که مسؤولیت ها، تکلیف ها و وظایف را 
قدرتمند  داشت:  ابراز  می کند،  تهدید 
بودن، عالم بودن و مطاع بودن از جمله 
شرایط مهم در آمران به معروف و ناهیان 

از منکر به شمار می رود.  
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه)س( افزود: افرادی می توانند به 

این مهم عمل کنند که از یک سو قدرت 
لازم بر انجام و اقامه آن فریضه داشته 
باشند و از سوی دیگر نسبت به آنچه 

انجام می دهند عالم و آگاه باشند.
آیت الله سعیدی با بیان این که در 
و  متعال  باید خداوند  انجام هر کاری 
حضرت ولیعصر)عج( را حاضر بر اعمال 
خود بدانیم، تصریح کرد: گاهی اوقات 
مشاهده می شود که برخی که قدرتمند، 
مطاع و عالم هستند،  اصل را فراموش 
کرده و بنابر ملاحظاتی عقب می  کشند.

امام  حضرت  کرد:  عنوان  وی 
به سوال شخصی  پاسخ  صادق)ع( در 
مبنی بر این که فریضه امر به معروف 
و نهی از منکر وظیفه چه کسانی است، 
فرمود کسی که می خواهد امر به معروف 

و نهی از منکر بکند، نباید ضعیف باشد.
کرد:  خاطرنشان  قم  جمعه  امام 
متأسفانه گاهی اوقات شاهد آن هستیم 
که شخصی نیت انجام عمل خیر دارد 
ولی ندانسته و ناخواسته باطل را ترویج 
می کند. بنابراین باید مراقب باشیم که 
خیر،  نیت  حتی  و  پوشش  در  انسان 

خلاف نکند.
وی گفت: امر به معروف و نهی از 
منکر وظیفه همه آحاد جامعه است اما 
بخشی از جامعه به صورت مجموعه ای 
با عنوان آمران به معروف و ناهیان از 
منکر فعالیت می کنند و بخش دیگر نیز 
طرز برخورد صحیح را از آمران و ناهیان 
می آموزند و به شکل و شیوه ای دیگر 

عمل می کنند.

آیت الله سید محمد سعیدی: 

مسؤولان و مردم نسبت به احیای امر به معروف در جامعه اهتمام كنند 

با حضور 14 گردان الی بیت المقدس :

رزمایش بزرگ سپاهیان محمد 
رسول الله )ص( 2 در قم برگزار شد

رزمایش و نمایش بزرگ اقتدار عاشورایی سپاهیان حضرت محمد 
رسول الله )ص( 2 با حضور 14 گردان الی بیت المقدس از بسیجیان 

استان قم برگزار شد.
اقتدار  بزرگ  رزمایش  قم،  استان  روابط عمومی سپاه  به گزارش 
عاشورایی سپاهیان محمد رسول الله )ص( 2 در 3 مرحله و در قالب 
قرارگاه  و  رزمایش  برگزاری  ماموریت  با  )ع(  هادی  امام  قرارگاه  دو 
محرومیت زدایی با ماموریت اعزام 8۵ گروه جهادی به مناطق محروم 
استان، برگزار شد.در مرحله اصلی رزمایش که روز جمعه 9 شهریور برگزار 
شد، 14 گردان الی بیت المقدس از نواحی مقاومت بسیج سپاه استان با 
هدف انجام تمرینات تاکتیکی و با هدف انسجام سازمانی با ستون کشی و 
حرکت پیاده از مسیر میدان های شهید دستغیب، توحید، شهید مطهری 
و روح الله به سمت مصلی قدس حرکت نموده و در نماز دشمن شکن 
جمعه شرکت کردند.سپس با اعلام رمز شروع رزمایش توسط فرمانده 
سپاه استان و ستون کشی اتوبوس ها به سمت اردوگاه، برنامه های رزمی 
و فرهنگی رزمایش آغاز شد، اجرای تمرینات امنیتی و راهپیمایی شبانه 

و جهت یابی در اردوگاه از بخش های بعدی مرحله اول رزمایش بود.
در مرحله دوم، بیش از یک هزار نفر از جهادگران بسیجی استان در 
قالب ۵ هزار نفر روز اردو در عرصه های فرهنگی، فنی عمرانی، آموزشی 
تبلیغی، مشاوره، بهداشت و درمان و مقابله با آسیب های اجتماعی جهت 
ارائه خدمات عام المنفعه به مدت بیست روز از 9 تا 29 شهریورماه به 
مناطق محروم استان اعزام شدند.هزار گردان از بسیجیان کشور از 9 تا 
29 شهریور در رزمایش بزرگ سپاهیان محمد رسول الله )ص( 2 شرکت 
خواهند داشت که استان های قم، اردبیل و کهکیلویه و بویراحمد نخستین 

استان هایی بودند که رزمایش را انجام دادند

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبر داد:

97 میلیون دلار صادرات كالا از  قم 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت:امسال در ۵ 

ماه نخست سال 97 میلیون دلار کالا از استان قم صادر شد.
محمود سیجانی در چهارمین جلسه کارگروه توسعه صادرات استان 
که در سالن امام جواد ) ع( استانداری برگزار شد عنوان کرد:رسیدگی به 
وضعیت صادرات در قم، پیگیری علل کاهش صادرات به کشورهای عراق 
و ترکمنستان و ارائه برنامه های نمایشگاهی استان توسط شرکت توسعه 
نمایشگاه های بین المللی استان از جمله مصوبات این جلسه است.رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود:همچنین در این جلسه 
موضوعاتی مانند تصویب برنامه های ترویج تجارت خارجی و ارائه نقطه 
نظرات صادر کنندگان استان بررسی می شود.وی تصریح کرد:در جهت 
حمایت از تولید واردات ماشین آلات و قطعات یدکی در گمرک طبق 
مصوبه دولت از پرداخت مابه التفاوت ارزی معاف شدند.سیجانی بیان 
کرد: امسال در ۵ ماه نخست سال 97 میلیون دلار کالا از استان قم صادر 
شد که نسبت به سال گذشته در مدت مشابه 33 درصد رشد دارد.وی 
خاطرنشان کرد:مهم ترین اقلام صادراتی در قم شامل مواد پلاستیکی 
و سوخت و مصنوعات فلزی و کفش بوده که به کشورهای عراق، 
افغانستان، امارات، پاکستان، ترکیه، هند، ارمنستان، ازبکستان، آذربایجان 
و ترکمنستان صادر شده است.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم ادامه داد:امسال صادرات کالا از قم به کشور عراق بیش از 43 
میلیون دلار به ثبت رسید.وی گفت:در جهت رشد صادرات به هدفگذاری 
نیاز است در این ارتباط امید است بتوان تا 2۵0 مییلون دلار صادرات از 
قم به کشورهای همسایه داشت.سیجانی عنوان کرد:با کاهش مواد اولیه و 
تاثیر آن در تولید شاهد کاهش صادرات در برخی از اقلام پتروشیمی بوده 
ایم هر چند برخی از رقابت های ناسالم صادرکنندگان در کاهش قیمت 
کالاهای صادراتی اثرگذار بود.وی متذکر شد:نمایشگاه عرضه مستقیم کالا 
در قم از 1۵ تا 22 شهریورماه سال جاری در جهت خرید اقلام ضروری 

خانواده ها ویژه بازگشایی مدارس برپا می شود.
* نباید برخی از مواد خام صادر شود 

در ادامه نیز مدیر کل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 
تصریح کرد:نوسانات قیمت ارز مشکلاتی را در صادرات و واردات به وجود 
آورده است و عدم برنامه ریزی در این مسیر موانعی را در جهت رشد 
صادراتی به وجود آورده است.آوری فرد بیان کرد:باید هزینه های تولید 
و نیروی انسانی و مواد اولیه ثابت بماند تا بتوان قیمت تمام شده کالا 
برای صادرات را مناسب به دست آورد.وی اظهار کرد:نباید برخی از مواد 
خام صادر شود بلکه ضروری است با فرآوری به توجیه اقتصادی خوبی 
در صادرات دست یابیم.در این جلسه سید ابراهیم صحفی عضو هیأت 
رئیسه اتاق اصناف قم عنوان کرد:نمایشگاههای فصلی موجب افزایش 
نظارت بر قیمت ها شده و به مصرف کنندگان در تامین کالاهای مناسب 

کمک می کند.

در دیدار فرمانده بسیج كارگری و مدیرعامل شركت شهرك 
های صنعتی قم مطرح شد

ترجیح منافع جمعی برمنافع فردی 
عامل برون رفت از مشکلات است 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان و فرمانده بسیج 
کارگری قم، مهمترین عامل برون رفت از مشکلات را توجه به منافع 

گروهی و جمع به جای منافع شخصی ارزیابی کردند.
امیر طیبی نژاد در دیدار با فرمانده بسیج کارگری قم طی سخنانی 
اظهارداشت: امروز بیش از هر زمان دیگری بایستی فضا و روحیه امیدواری 
و امیدوارکننده را بین مردم و بخصوص فعالان صنعتی و تولیدکنندگان 
نشر دهیم.وی با بیان اینکه خوشبختانه توانمندیها و ظرفیت های باللی 
در استان قم و سطح کشور در بخش تولید و صنعت وجود دارد که با 
استفاده و تکیه برآنها می توانیم بر هر مشکلی پیروز شویم.مدیرعامل 
شرکت شهرك های صنعتی قم تصریح کرد: نبایستی اجازه داد برخی 
افراد با حرکت در مسیر منافع شخصی خود منافع جمعی در کشور را 
نادیده گرفته و زمینه مشکلات اقتصادی و نوسانات بازار را بوجودآورند.

وی در ادامه به آموزه های دینی در بخش اقتصاد و تولید اشاره و تاکید 
کرد: لازم است مانند گذشته مباحثی چون مکاسب که در بخش های 
مختلف اقتصاد تدریس و فعالان این حوزه ها نیز به فراگیری آموزه های 
دینی اهتمام داشتند در فضای تولید و صنعت و بازار احیا شود.طیبی 
نژاد گسترش روحیه احسان را یکی دیگر از ویژگی های امروز جامعه 
بخصوص فعالان اقتصادی برشمرد و یادآور شد: در شرایطی که عده ای 
سودجویی و منافع شخصی خود را دنبال می کنند، فعالان تولیدی و 
صنعتی قم در قالب کنسرسیوم و خوشه های کسب و کار بدنبال فعالیته 
ای گروهی برای کاهش هزینه ها و در نهایت پایین آوردن قیمت تمام 

شده کالا هستند تا در این زمینه یاری رسان مردم باشند.
پاسدار بسیجی فعله گری مسئول سازمان بسیج کارگری قم نیز در 
این دیدار با اشاره به نقش و جایگاه فعالان تولیدی و صنعتی در فضای 
امیدوارکننده در اقتصادکشور خاطرنشان ساخت: نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران در طول دوران انقلاب همواره مورد تهدید و تحریم بوده  و 
هست ولی این انقلاب دسترنج خون شهداف علما و حمایت و پشتیبانی 

ملت است.لذا دشمنان نخواهند توانست به کشور ضربه بزنند.

اخبــار

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید گفت: کشور با 
کمبود مبلغ به ویژه مبلغ بین المللی در سطح بالا مواجه 
است که باید با برنامه ریزی و استعدادیابی طلاب این کمبود 

را برطرف کرد. 
وی روز شنبه در »آیین آغاز سال تحصیلی جدید حوزه 
های علمیه« در سالن اجتماعات مدرسه دارالشفاء قم، 
استعداد سنجی برای طلاب حوزه علمیه را مورد تاکید قرار 
داد و اظهار داشت: هر طلبه ای دارای استعداد و توانمندی 
هایی است که باید این استعدادها شناسایی شده و بر اساس 

نیازهای جامعه مورد آموزش تخصصی قرار گیرد.
وی با بیان این که باید اخلاق و وضعیت جامعه منعکس 
کننده اخلاق انبیای الهی باشد اظهار داشت: اولویت حوزه 
علمیه باید علاوه بر آموزش، گسترش تهذیب نفس در 

جامعه باشد.
این مرجع تقلید با بیان این که برخی در قالب عرفان 
های کاذب به دنبال تحریف جامعه هستند اظهار داشت: 
وظیفه اساتید اخلاق حوزه علمیه به عنوان اساتید اخلاق 
جامعه این است که عرفان و اخلاق حقیقی را برای جوانان 

تبیین کرده و راه صحیح را به آنها نشان دهند.
آیت الله سبحانی همچنین با اشاره به این که طلبه هایی 
که در درس خارج شرکت می کنند باید معمم باشند گفت: 
این موضوع به عنوان یک الزام در حوزه مورد توجه قرار 

گیرد.

وی در ادامه با بیان این که حفظ قرآن و تفسیر باید به 
عنوان یکی از اولویت های حوزه علمیه باشد تاکید کرد: 
طلاب باید از »حجت الاسلام« و عناوین حوزوی استفاده 

و از استفاده از عناوین دیگر مانند »دکتر« اجتناب کنند.
وی همچنین طلاب حوزه علمیه را به علم آموزی 
مستمر و روزانه سفارش کرد و گفت: باید طلاب حوزه 
علمیه از 24 ساعت روز، هشت ساعت را به مطالعه و کار 
علمی بپردازند، علامه طباطبایی از دوران جوانی هیچ شبی 
در مباه مبارک رمضان نخوابید و از فیوضات این ماه با کار 

علمی بهره برد که باید این موضوع الگوی طلاب باشد.
آیت الله سبحانی اظهار داشت: فایل صوتی و استفاده از 
بستر اینترنت برای استفاده از دروس حوزه برای شهرهایی 
که با مدارس علمیه فاصله دارد اشکالی ندارد ولی این 
موضوع به تنهایی جوابگوی نیاز طلاب نیست و باید طلاب 
با حضور در مجلس علما ونشستن پای درس اساتید حوزه 

بی واسطه با اساتید ارتباط داشته باشند.
وی در ادامه، حوزه علمیه قم را لنگرگاه اعتقادی ایران 
برای جلوگیری از انحرافات دینی دانست و اظهار داشت: 
حوزه علمیه ماه رجب سال آینده، یکصد ساله خواهد شد 
که این موضوع فرصتی برای بازگو کردن خدمات و عظمت 

این حوزه در طول تاریخ حیات خود است.
حوزه علمیه قم در ماه رجب سال 1340 هجری قمری 

تاسیس شده است.

این مرجع تقلید همچنین اظهار داشت: عالمان دینی 
مسئولیت تعلیم و تهذیب انسان ها را برعهده دارند، به 
همین دلیل اگر بخواهیم انسان کاملی را تربیت کنیم باید 

علاوه بر تفکر بر غرائض آن نیز توجه شود.
آیت الله سبحانی ادامه داد: در آموزش اخلاق باید علاوه 
بر آموزش تئوری، آموزش عملی اخلاق نیز با استفاده از 

اساتید برجسته مورد تاکید قرار گیرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود، تفکر تکفیری را از 
جمله گرفتاری های امروز جهان اسلام دانست و ادامه داد: 
باید در حوزه شناخت وهابیت به عنوان یک بحث منظم و 
در قالب یک واحد درسی تدوین و اعتقادات وهابیت، ریشه 
های شکل گیری و نوع مواجهه با این اعتقادات آموزش 

داده شود.
در سال تحصیلی جدید 1۵0 هزار تن از طلاب و 
روحانیان در 600 مدرسه علمیه مشغول به تحصیل می 
شوند. تعداد طلاب جدید الورود به حوزه های علمیه، پنج 

هزار تن است.
در این آیین که با حضور حجت الاسلام والمسلمین 
محمد محمدی گلپایگانی رئیس دفتر مقام معظم رهبری 
برگزار شد، نمایندگانی از دفاتر مراجع تقلید، تنی چند از 

مدیران، اساتید و طلاب حوزه علمیه نیز حضور داشتند.
رونمایی از نرم افزار تقریرات حوزه های علمیه و 100 

طرح تحولی حوزه، از دیگر بخش های این آیین بود.

آیت الله سبحانی: 

با كمبود مبلغ بین المللی مواجه هستیم 


